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БсП ще води конструк-
тивен диалог за съставяне 
на кабинет, заяви кристиан 
вигенин по време на среща-
та с кандидат-премиера акад. 
николай Денков. По думите 
му България има нужда от 
редовно правителство и поли-
тическа стабилност. в същото 
време не може да се стремим 
към правителство заради са-
мото правителство или заради 

властта, нито пък на цената на 
безпринципни компромиси, 
уточни вигенин. 

БсП оценява позитивно 
желанието на “Продължаваме 
промяната” да се създаде сре-
да на диалог, като бъдат отра-
зени и някои от приоритетите 
на партиите, които се съгла-
сиха да участват в този диа-
лог, в частност и на левицата. 
това обаче не е и не може да 

се разглежда като процес на 
преговори за съставяне на 
правителство или подкрепа 
за правителство, нито като 
изготвяне на съвместна уп-
равленска програма, изтъкна 
вигенин.

БсП няма да подкрепи 
предложения от ПП проект за 
решение на народното събра-
ние.

социалистите не прием-

ат отношението на ПП към 
войната в Украйна и към из-
борния процес, които са зале-
гнали в приоритетите им. Раз-
минаванията засягат и някои 
данъчни, бюджетни, социал-
ни и външнополитически въ-
проси, които вече не могат да 
бъдат извадени, нито могат да 
бъдат коригирани, заяви ви-
генин.

ПроПуснати 
възможности

Стажът за пенСия поСкъпва С 14 лв.

Ще водим конструктивен 
диалог за кабинет
СоциалиститенямадаподкрепятпредложенияотППпроект
зарешениенапарламента,неприематотношениетоим
къмвойнатавУкрайнаикъмизборнияпроцес
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С 13,86 лв. се вдигна цената за купуване на недостигащ стаж за 
пенсия от 1 януари и един месец вече ще струва 154,44 лв. За година 
стаж ще се плаща 1853,28 лв.

апоследък у нас отвсякъде се 
носи миризмата на газ. и началото 
на 2023 година не направи изклю-
чение. споразумение, чрез което 
държавният доставчик “Булгар-
газ” ще получи достъп до терми-
налите за втечнен природен газ и 
газопреносната мрежа на турска-
та държавна енергийна компания 
“Боташ”, бе подписано вчера в со-
фия (стр. 6). неговият срок е 13 
години.

вече стана традиция темата за 
синьото гориво да е една от най-
предъвкваните у нас. то не бяха 
хъбове, не бяха потоци (Южен и 
турски, Балкански), не бяха газови 
връзки, не бе диверсификация...

България имаше огромни въз-
можности да защити своя и евро-
пейския интерес чрез разнообразя-
ване на източниците на природен 
газ, но постигна това в много 
малка степен. въпреки обявеното 
ново споразумение за удвояване 
на доставките от Азербайджан към 
ес, страната ни се задоволи само 
с преди договорените 1 млрд. куб. 
метра азерски газ. А би могла да 
договори допълнителни количе-
ства.

Заради сбърканата политика в 
газовия сектор през последните 
години (дано не сме забравили кой 
беше на власт) Гърция измести 
България като газов разпределите-
лен център в региона.

Н

Евгени ГАВРИЛОВ
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Стр. 3

как 
ни бърка 
в джоба 
2023 г.?

Пред БНБ се натрупа опашка от желаещи да купят сребърната възпоменателна монета 
“175 години от рождението на Христо Ботев”. Това е първата емисия възпоменателни 
монети за 2023 г., като до края на годината се очакват още пет

вкадър

тръгват 
проверки 
за валидноСтта 
на винетките

Столичани 
недоволСтват 
от новите 
билети

еп Снема 
имунитети
заради 
„катаргейт”
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Варненският общественик и основател на музея “Стара Варна” Ламбрин Сотиров представи  
едноименния календар за тази година. Новото издание е наречено “Мост през времето” и показва 
непубликувани фотографии на морския град от епохата на княз Александър Първи Батенберг

новата тарифна политика 
и система за таксуване и вали-

диране на документите за пъ-

туване в градския транспорт 
на софия срещна масов отпор 
от столичани. Много от тях 
отказват да се съобразят с но-

вите правила и призовават да 
се бойкотират. други пътници 
пък недоумяват как да изпъл-

няват новите изисквания и 
търсят съдействие от Центъра 
за градска мобилност за насо-

ка и упътване. 

столичани не успяват да се 
ориентират при употребата на 
билети за време 30+ и 60+. Те 
могат да се използват в повече 
от едно превозно средство, но 
само ако прекачването и нова-

та валидация станат в рамките 
на съответното време - 30 или 
60 минути. В първия случай 
цената е 1,60 лева, а във вто-

рия - 2,20 лева. Хората обаче 
питат какво да правят, ако пъ-

туват с билет за 30 минути, а 
превозното средство се забави 

в задръстване и не успеят да 
се прехвърлят на следващото 
в рамките на това време, как-

то би трябвало да се случи при 
нормален трафик. Затова те 
предлагат да се допуска при 
започнато пътуване с билет 
30+ той да може да се прео-

бразува в 60+. Такава възмож-

ност се отхвърля от Центъра 
за градска мобилност.  

най-силна съпротива сре-

ща задължението за валидиза-

ция на абонаментни карти при 

качването в превозно средство. 
И преди имаше опити това да е 
задължително, но те бързо от-

паднаха. сега обаче се въвежда 
и глоба от 3 лева при неотче-

тена карта веднага след качва-

нето. столичани не разбират 
защо трябва да бъдат санкцио-

нирани, при положение че вече 
са си купили документ за пъту-

ване и са редовни пътници.
Хората недоволстват и от 

отпадането на талона от 10 
билета с цена от 1,20 лв. всеки 

и на месечните карти за едно 
превозно средство. В това те 
виждат скрито увеличение на 
цените. Много от тях искат и 
връщането на хартиения билет. 
Той вече отпадна, а зареждане-

то на еднократен документ ста-

ва на пластмасови карти.
“Вместо да ни се помогне 

и да се облекчи положението, 
се търсят начини да се услож-

нява. не се предлага помощ на 
пътуващите, а само се създава 
хаос”, споделят софиянци. 

Близо 4800 опаковки вентолин са налични в складо-

вете на притежателите на разрешение за употреба към 
29 декември 2022 г., съобщиха от МЗ по повод сигна-

лите за недостиг на препарата. Оттам поясняват, че над 
5000 флакона са доставени на 23 декември, а през януа-

ри е планирано внасянето на 10 000 опаковки.
От друга разфасовка на вентолин има 12 500 опа-

ковки, като на 23 декември са доставени почти 4000 
флакона, поясняват от ведомството.

От друг често липсващ през м.г. препарат - пулми-

корт, през декември 2022 г. са доставени 24 600 опа-

ковки. За тази година са планирани доставки по 20 000 
опаковки през януари, февруари и март. От друга раз-
фасовка пулмикорт през декември са доставени 3800 
опаковки, като са планирани доставки и през първите 
три месеца на 2023 г. около 7300.

От инсулина NovoRapid Penfil на 21 декември са 
доставени над 6300 опаковки, а през януари се очаква 
доставка на още 10 000 флакона. Притежателите на раз-

решението потвърждават за наличност на 8800 опаков-

ки в складовете към края на миналата година. 

Групите на ГЕРБ и 
отцепниците от БсП про-

валиха с отсъствието си 
извънредното заседание 
на общинския съвет в 
Пловдив, на което трябва-

ше да се гласува съдбата 
на панаира. съветници-

те трябваше да решат да 
приеме ли смесеното дру-

жество между общината 
и Георги Гергов “Пълдин 
Туринвест” дела на Ва-

рна. Ако това се случи, 
той ще придобие 79% 
от контрола върху пана-

ира. сега Гергов държи 
50,36% в международния 
изложбен център. 

Извънредната сесия 

беше поискана от 20 съ-

ветници с единствена 
точка да се коригира пре-

дишното абсурдно реше-

ние, защото то предста-

влява недоразумение.
Припомняме, че на 24 

ноември м.г. общинските 
съветници на Пловдив 
отхвърлиха идеята за 
апорта. Въпреки това де-

лът на Варна беше приет, 
защото община Пловдив 
има миноритарен дял в 
“Пълдин Туринвест”. 
Кметът Здравко дими-

тров обжалва това ре-

шение и Гергов насрочи 
ново общо събрание на 
“Пълдин Туринвест” за 9 

януари. Местният парла-

мент трябваше отново да 
гласува и на 19 декември 
изненадващо групата на 
ГЕРБ подкрепи влизането 
на Варна като акционер 
в дружеството. съвет-

ниците от “Автентична 
лява БсП”, които са със 
свалено доверие от цен-

тралното ръководство 
на партията и са прибли-

жени на Гергов, също го 
подкрепиха.

Тогава пред сградата 
на общинския съвет се 
събраха стотици недо-

волни пловдичвани, кои-

то скандираха “Мафия!” 
и поиската оставката на 

кмета Здравко димитров. 
Хората се опасяваха, че 
ако Гергов овладее пана-

ира, ще може сам да взема 
решения, включително и 
за ликвидацията му. 

В залата вчера при-

състваха много граждани. 
сред тях беше и депута-

тът от “БсП за България” 
и лидер на пловдивските 
социалисти Иван Петков. 
Всички те искат община 
Пловдив да запази пози-

циите си в панаира.
В крайна сметка се взе 

решение новата сесия да е 
на 9 януари, малко преди 
акционерното събрание 
на “Пълдин Туринвест”.

ГЕРБ и отцепниците от БСП в Пловдив 
провалиха сесията за панаира

Направиха  
допълнителни  
доставки на  
недостигащи лекарства

Столичани бойкотират новата 
система за таксуване в транспорта
Хоратанедоволстватсрещувъвежданетонабилетизавреме
иотпаданетонаедномесечнитекартизаеднопревозносредство

Васко бе дългогодишен 
военен журналист, експерт 
във военната област, пара-

шутизъм и турски език. 
Завършва военното учили-

ще във Велико Търново в 
първия випуск военно раз-
узнаване.

Журналистическата му 
дейност започва през 1984 
г., когато постъпва във во-

енния отдел на в. “Работ-

ническо дело”, по-късно в. 
“дума”. Като офицер от запаса е член на съюза на 
парашутистите в България. Васил Попов е носител 
на престижната награда на сБЖ “Златно перо”.

дори след като се оттегли от жерналистиката, 
Васко не спираше да се интересува от актуалните об-

ществено-политически въпроси, следеше случващо-

то се в страната и активно изразяваше позицията си. 
Ръцете го сърбяха да пише, но проблемите с очите го 
спираха. Остана верен на лявата идея и се вълнуваше 
от настоящето и бъдещето на левицата. 

Ще запомним Васко като искрен човек, професи-

оналист, бохем, който обичаше живота. Журналис-

тическите текстове, които остави зад себе си, няма да 
позволят да бъде забравен.

Почивай в мир!
От колегите

inmemoriam

На 31 декември 2022 г. пое по пътя към  
по-добрия свят нашият колега васил ПоПов
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“българия има нужда от 
редовен кабинет и полити-

ческа стабилност. В същото 
време не може да се стремим 
към правителство заради са-

мото правителство или заради 
властта, нито пък на цената 
на безпринципни компроми-

си”, заяви зам.-председателят 
на нс и на бсП Кристиан Ви-

генин по време на срещата на 
ПП, в която участваха. “иб 
на бсП съвместно с ръковод-

ството на парламентарната 
група разгледа внимателно 
предложения проект на ре-

шение за определяне на при-

оритетните национални цели 
и задачи пред 48-то нс. Оце-

няваме позитивно желанието 
на ПП да се създаде среда на 
диалог, като бъдат отразени 
и някои от приоритетите на 
партиите, които се съгласиха 
да участват в този диалог, в 
частност и на бсП”, поясни 
Вигенин. По думите му учас-

тието на бсП в диалога с ПП 
досега е израз на добра воля 
от страна на левицата и же-

лание да се намери изход от 
политическата криза.

“В същото време този 
процес не е и не може да се 
разглежда като процес на 
преговори за съставяне на 
правителство или подкрепа за 

правителство, нито като изгот-

вяне на съвместна управленска 
програма”, изтъкна Вигенин. 
Той отбеляза, че бсП споделя 
основните цели, които са набе-

лязани в проекта - развитие на 
конкурентна иновативна ико-

номика, гарантиране на наци-

онална сигурност и върховен-

ство на правото, постигане на 
енергийна независимост и ус-

тойчиво развитие и намалява-

не на неравенствата и достъп 
до качествено образование и 
здравеопазване.

В текста на проекта обаче 
са залегнали и предложения, 
по които нямаме съгласие - по 
тях не можем да правим ком-

промиси, обясни той. разми-

наванията засягат някои да-

нъчни, бюджетни, социални и 
външнополитически въпроси, 
а според бсП на този етап те 
вече не могат да бъдат изваде-

ни, нито могат да бъдат кори-

гирани.  
декларацията е трансфор-

мирана в проект за решение, 
което е много по-силно анга-

жиращо, и евентуалното му 
приемане би привело задъл-

жителен характер на всеки 
един текст в него, категори-

чен е Вигенин. според бсП 
формулата за правителство на 
малцинството ще го направи 
зависимо от случайни мно-

зинства и ще удължи полити-

ческата криза. Вигенин смята, 
че в тази посока е показате-

лен и фактът, че на срещата 
не присъстват партии, които 
на практика са мнозинство - 
гЕрб, дПс и “Възраждане”, 

които имат общо 127 народни 
представители. до момента те 
не се ангажираха с диалог с 
ПП, което ни води до заклю-

чението, че нямат намерение 
да подкрепят декларацията за 
приоритетите и да подкрепят 
правителство с втория мандат, 
каза социалистът.  

“бсП няма да подкрепи 
предложения проект на ре-

шение. Заедно с това обаче 
потвърждаваме нашата готов-

ност да водим конструктивен 
диалог, който при определени 
условия би могъл да доведе 
до избиране на редовно пра-

вителство в рамките на 48-ото 
нс”, заключи Вигенин.

номинираният за премиер 
акад. николай денков от ПП 
коментира, че проблемите са 
най-вече в две посоки - едната 
е свързана с отношението към 
войната в украйна и позици-

ята на българия в този кон-

фликт, а втората е свързана с 
изборния процес. 

По-рано президентът ру-

мен радев му връчи третия 
мандат за съставяне на пра-

вителство. ПП ще предложи 
състав на правителство, ако 
мнозинството в парламента 
постигне съгласие около обща 
програма, обяви кандидат-
премиерът.

КристианВигенин:

Младежкото обедине-

ние на бсП в самоков се 
включи в поредна благот-

ворителна инициатива по 
повод Коледните и ново-

годишни празници. 
В рамките на кампани-

ята "бъди човек", водена 
от радослав Христов, об-

щински съветник от бсП 
в града, бе оказана помощ 
на хора в нужда. над 650 
пакета подготвиха младите 
доброволци, между които 
и членове на МО на бсП. 
За поредна година със свое 
дарение и разнасяне на па-

кети се включи и друг об-

щински съветник от бсП 
- Ели георгиева, която е 
и председател на МО на 
бсП в самоков. В акци-

ята участваха и димитър 
джелепов-лъвски, който 
е зам.-председател на обе-

динението, както и иван 
ласкин, секретар на ОПО в 
с. доспей. 

Младежкото обедине-

ние дари на Центъра за 
настаняване от семеен тип 
за деца без увреждания в 
самоков санитарни и хи-

гиенни материали. 

Ще водим конструктивен диалог
за съставяне на правителство
БсПнеприемаотношениетонаППкъмвойнатавУкрайнаикъмизборнияпроцес

"Президентът румен радев започва да 
губи подкрепа, и това е нормално. иде-

ята, че той може да седи над партиите, 
да ги побутва и нахоква, като той остане 
с бели дрехи - това е неправилна идея", 
коментира вчера ексвицепремиерът и 
декан на Юридическия факултета проф. 
даниел Вълчев в тв ефира. "Мнозина, 
поне от говорителите, напоследък спо-

менават за възможността за прекрояване 
на конституционния модел у нас - виж-

дат президентът начело на нещо такова. 
Това е процедурно и политически много 
сложно", коментира той. 

според проф. Вълчев няма как да се 
състави правителство без участието на 
гЕрб, дПс или “Възраждане”. По думи-

те му това е аритметика и не е трудно да 
се сметне. 

"Конституционната процедура с ман-

датите дава възможност на всяка една от 
партиите да премахне малко от вината 
си, че няма да състави кабинет. и гЕрб, 
и ПП  казват, че няма да извадят тежката 
си артилерия и предлагат по един про-

фесор, който да направи  онова, което се 
полага по конституция. Така симулират 
дейност", подчерта проф. Вълчев.

"В българия има две тенденции - 
едната е "омръзна ни от борисов и гЕрб, 
дайте да направим нещо ново", а  другата 
е: "да, но вижте кой идва - другите въоб-

ще не знаят от кой свят са", обясни юрис-

тът. Проф. Вълчев смята, че докато не 
бъде разсечен този възел и на едни нови 
избори да стане ясно, че хората изпращат 
в парламента своите представители не да 
чертаят червени линии и да копаят окопи, 
а да управляват в тези не много леки вре-

мена, нищо няма да се случи.
"Президентът е много странна фигу-

ра. Това е една мистерия в българската 
политика. Той се конфронтира жестоко 
с почти всички партии в днешния пар-

ламент. разклати дълбоко стабилността 
на държавата. Можем само да се питаме 
какво цели, какво иска", коментира в 
радио ефир и проф. ивайло дичев, ръ-

ководителят на програмата по културна 
антропология на Философския факултет 
на софийския университет.

Президентът имаше сериозна роля за 
покачването на политическото напреже-

ние през 2021 г., когато той се явяваше 
нещо като патрон на лагера на „промя-

ната“, смята политолога димитър ганев. 
според него е била изкопана политическа 
пропаст, която още не можем да запъл-

ним. "ако партиите искат да ни лишат от 
властта на радев и служебните му прави-

телства, да седнат и да се разберат за съста-

вяне на редовен кабинет. Така за един ден 
властта на радев ще се прибере в неговите 
стандартни правомощия", твърди ганев. 

Проф.ДаниелВълчеВ:

Неправилно е Радев да хока 
партиите, а той да е целият в бяло

Младите социалисти в Самоков с 
поредна дарителска инициатива



българия4
2023

сряда
4 януари

w
w
w
.d
u
m
a
.b
g

  �
Аида ОвАнес

след неколкократния ръст на пен-

сиите през 2022 г., през тази година се 
очаква само едно увеличение - 12,3% на 
пенсиите от трудова дейност, става ясно 
от националния план за действие за на-

сърчаване на равнопоставеността на же-

ните и мъжете 2023-2024 г., публикуван 
на електронната страница на МТсП. 
увеличението ще бъде от 1 юли. Така 
минималната пенсия за осигурителен 
стаж и възраст ще стане около 524 лева. 
до 1 юли обаче месечните пари на около 
665 хил. пенсионери ще бъдат под прага 
на бедност, както съобщи преди около 
месец служебният социален министър 
лазар лазаров пред парламентарната 
Комисия по труда, социалната и демо-

графска политика. Припомняме, че от 1 
януари прагът на бедност у нас е 504 лв. 

с още 8% ще нараснат пенсиите от 
1 юли 2024 г., като се вземат предвид 
заложените в прогнозата ръст на сред-

ния осигурителен доход (1444 лв.) и 
ниво на средногодишния хармонизи-

ран индекс на потребителските цени, 

става ясно от националния план за 
равнопоставеността.

според приетата през 2015 г. схе-

ма за пенсиониране от 1 януари при 
III категория труд жените ще могат да 

се пенсионират при навършени 62 г. 
и поне 36 г. и 4 месеца осигурителен 
стаж, а мъжете - на 64 г. и 6 месеца с 
поне 39 г. и 4 месеца стаж, става ясно 
от данните на нОи. ако човек с пъ-

лен осигурителен стаж се възползва от 
правото си да се пенсионира до 1 годи-

на преди навършване на изискуемата 
възраст, пожизнено ще получава пен-

сия, която е с 0,4% по-ниска за всеки 

недостигащ месец. 
От 1 януари 2023 г. непълна пенсия 

се отпуска на мъже и жени, навършили 
67 г. и минимален действителен осигу-

рителен стаж поне 15 години.
От 1 януари 2023 г. осигурените на 

учителски длъжности лица придобиват 
право на пенсия за осигурителен стаж и 
възраст при навършване на 59 години от 
жените и 61 години и 6 месеца от мъже-

те, при условие че имат учителски осигу-

рителен стаж 25 години и 8 месеца за же-

ните и 30 години и 8 месеца за мъжете.
изплащането на първите за 2023 г. 

пенсии ще започне от 9 януари - пър-

вия работен ден след седми.  
В началото на юли 2022 г. редовното 

правителство предложи линията на бед-

ност от 2023 г. да се увеличи с 22%, но 
решението бе прието от служебното пра-

вителство. ръстът на линията на бедност 
се отразява на финансовата подкрепа за 
хората с увреждания. Така от 1 януари 
около 670 хил. души с трайни уврежда-

ния ще получат по-висока подкрепа съ-

гласно Закона за хората с увреждания. 
Хората с над 90% увреждане с чужда 
помощ, които получават социална пен-

сия за инвалидност, от т.г. ще получават 
287,28 лв. месечно. За хората с над 90% 
степен на увреждане с определена чужда 
помощ, които получават пенсия за ин-

валидност поради общо заболяване или 
поради трудова злополука или профе-

сионална болест, месечната финансова 
подкрепа ще достигне 151,20 лв. Хората 
с над 90% увреждане ще получават по 
126 лв. Хората със 71 до 90% степен на 
увреждане ще получават по 75,60 лв. на 
месец, а тези с 50 до 70,99% увреждане 
- по 35,28 лв. През януари хората ще по-

лучат сумите от декември 2022 г., а през 
февруари ще започне изплащането на 
по-високите суми.

Кнсб предлага вместо ми-

нимална работна заплата рабо-

тодателите да започнат да се 
съобразяват с така наречена-

та заплата за издръжка, която 
включва освен разходите за хра-

на и издръжка, и тези за почивка 
и свободно време. По данни от 
септември миналата година за-

платата за издръжка на един чо-

век трябва да бъде 1700 лева.
статистиката на нОи обаче 

показва, че едва 30% от бълга-

рите получават такава заплата, 
докато 70 на сто от работещите 
вземат много по-малко от 1 700 
лева на месец. 

Заплатата за издръжка се оп-

ределя въз основа на това колко 
пари са ни необходими за храна, 
издръжка, свободно време и по-

чивка. Тя е изчислена така, че да 
купуваме не дрехи втора употре-

ба, а нови.
“Минималната работна за-

плата трябва така да нараства, 
че до 2027 г. да достигне 80% 
процента от заплата за издръж-

ка. Тогава ще говорим, че ще се 
ограничи бедността и ниско пла-

тените работници”, коментира 
Виолета иванова от Кнсб. За-

платата за издръжка веднага от-

чита поскъпването на живота, но 
70% от работещите у нас взимат 
по-малко от нея.

русенският исторически музей представя свои експонати в софия. 
сред тях са дръжка от амфора с печат, глава на орел - похлупак, гли-

нена фигурка - идол, костна апликация с фалос, както и релеф на жена 
от керамичен съд. артефакти от римската крепост сексагинта Приста 
в русе ще бъдат включени в националната археологическа изложба, 
която ще бъде подредена в националния археологически институт с 
музей към бан в софия за деня на археолога 14 февруари, съобщи 
директорът на русенския исторически музей проф. николай ненов. 
Експонатите са открити при разкопки миналата година, когато архе-

ологът д-р Върбин Върбанов и екипът му са проучвали част от секса-

гинта Приста, разположена в частен имот. От март до юли 2022 г. е 
разкрита къща от Османския период, както и глинени съдове. намере-

ни са и отделни монети от средновековието. находка е и римска къща 
от периода на Късната античност, има и керамика от V-VI век. Под 
римската къща е открита тракийска къща, в която е намерена запазена 
пещ, както и свещено място - есхара, ритуално огнище за поднасяне на 
дарове, което се датира от І век. независимо, че площта на разкритията 
е изключително малка, а проучването - технически сложно, археоло-

зите успяха да извършат това изучаване на древните пластове, което 
е много важен елемент от познанието за римската крепост и поселищ-

ния живот в древния град преди русе, коментира проф. ненов.

Първите средства от Колед-

ния благотворителен бал - 5000 
лв., са преведени за рехабилита-

цията на 6-годишния Виктор от 
с. Кабиле. За да покажат голяма 
си гордост - първите самостоя-

телните крачки на Виктор след 
поставянето на ботокс в турската 
клиника в истанбул, при кмета 
георги георгиев и ръководство-

то на Община “Тунджа” дойдоха 
Виктор и неговите родители.

“най-голямата радост за 
нас и за всички дарители е на-

предъкът на Виктор. Толкова 
е различно състоянието му от 
това, което беше в края на 2019 
г., когато се видяхме за първи 
път”, не скри вълнението си 
георги георгиев. Той поздрави 

родителите за всеотдайността и 
борбеността и ги увери, че мо-

гат да разчитат на подкрепата 
на общината и занапред.

От 2019 г. момчето посеща-

ва детската градина в с. Каби-

ле, защото иска да е сред сво-

ите връстници. За три години, 
откакто е започнала рехаби-

литацията му в клиника в ис-

танбул и откакто го подкрепя 
община “Тунджа”, напредъкът 
в развитието му е огромен - той 
общува с околните, винаги е 
усмихнат и не спира да върви, 
подкрепян от баща си, а вече 
прави и първите си самосто-

ятелни крачки. През две сед-

мици семейството е на реха-

билитация в истанбул, затова 

са им необходими средства, но 
резултатът е видим и постиже-

нията в здравословното състо-

яние на момчето са огромни.
Майката и бащата на Вик-

тор благодариха на кмета ге-

орги георгиев и на дарителите 
за подкрепата и споделиха, че 
в турската клиника му викали 
“момчето на общината”.

със средства от благотво-

рителните балове и инициативи 
Община “Тунджа” подкрепя 
малкия Виктор от началото на 
2020 г. досега за неговата ре-

хабилитация са предоставени 
34 000 лв. с последните дарени 
средства семейството спокойно 
ще замине за следващата реха-

билитация на 2 февруари 2023 г.

Пенсиите се вдигат, 
но от 1 юли
Увеличенатафинансоваподкрепазахората
суврежданиящесеплащаотфевруари

 

 

 

с 13,86 лв. се вдигна цената за купуване на недостигащ стаж за пенсия от 
1 януари. От тази дата един месец вече струва 154,44 лв. Година стаж ще 
струва вече 1853,28 лв., а пълните 5 г., които са тавана за недостигащ стаж, 
който може да се купи, става 9266,4. Купуването на стаж става все по-из-
ползвана опция от кандидатите за пенсия, защото все повече хора в пенси-
онна възраст имат периоди на безработица в кариерите си. в същото време 
продължава увеличаването на нужния за пенсиониране осигурителен стаж, 
докато стане 40 години и за жени, и за мъже. За стаж се зачита и обучени-
ето в университет, но той също се заплаща. висшистите могат да купят 
стаж само за периода на обучението, вписан в учебния план, ако не са рабо-
тили, докато следват, а жените да не са били и по майчинство. Те трябва да 
представят и диплома от университета. Плащането става по банков път, но 
трябва да се издаде и удостоверение от поделение на нОИ, за да бъде призна-
та сделката. Този стаж обаче не се ползва за изчисляване на пенсията.

Стажът поскъпва с 14 лв.

КНСБ иска заплата за 
издръжка от 1700 лева

Русенският исторически 
музей представя свои 
експонати в София

Община „Тунджа“ дари 
5000 лв. за рехабилитация 
на малкия Виктор от с. Кабиле



икономика 5
2023

сряда
4 януари

w
w
w
.d
u
m
a
.b
g

още от полунощ срещу 
вторник пред Българската на-

родна банка (БнБ) се образува 
опашка от желаещи да се сдоби-

ят със сребърната възпоменател-

на монета на тема “175 години 
от рождението на Христо Ботев” 
от серията “Българско възраж-

дане”. Това е първата емисия 
възпоменателни монети за 2023 
г., като до края на годината се 
очакват още пет.

монетата предизвика инте-

рес сред колекционери и люби-

тели на нумизматиката не само 

с историческия повод, с който 
е свързана, и личността на въз-
рожденския поет и революци-

онер, на когото е посветена, но 
и заради очакванията, че това 
могат да се окажат последните 
емисии възпоменателни моне-

ти, деноминирани в български 
левове предвид подготовката 
на България за присъединяване 
към еврозоната и преминаване 
към еврото, споделиха някои от 
чакащите на опашката, преда-

де БТа. според тях интересът 
сега е още по-силен от този при 

пускането на монетата “Цар ка-

лоян” през декември миналата 
година. към 9 часа сутринта в 
неофициалния списък, изготвян 
от чакащите, вече се бяха запи-

сали 250 души.
монетата се продава на цена 

от 114 лева. Всеки може да за-

купи от касите на БнБ само по 
1 монета, независимо дали купу-

ва от свое име и за своя сметка 
или от името и за сметка на дру-

го лице, съгласно представено 
нотариално заверено изрично 
пълномощно за закупуването 

на конкретната възпоменателна 
монета. монетата е изработена 
от сребро, проба 999, има диа-

метър 38,61 милиметра и тежи 
23,33 грама. Тиражът й е 5000 
броя, какъвто беше на послед-

ните възпоменателни монети 
“Голям гмурец” и “Цар калоян”. 
За изработване на монетата е 
послужила фотография с под-

писа на бележития български 
революционер и поет от 1976 
г., която принадлежи към архи-

ва на националната библиотека 
“св. св. кирил и методий”. 

междувременно стана из-
вестно, че управителният съвет 
на БнБ е взел решение да из-
вади от обращение банкнотите 
с номинална стойност 20 лева, 
емисия 2005 г., които престават 
да бъдат законно платежно сред-

ство от 1 февруари 2023 г. след 
тази дата банкнотите с номи-

нална стойност 20 лева, емисия 
2005 г., ще се обменят на касите 
на Българската народна банка по 
номинална стойност без ограни-

чение на количеството, без такса 
и без краен срок на обмяна.

към 30 ноември печалбата на банко-

вата система е 1,9 млрд. лв., с 570 млн. лв. 
(43,1 на сто) повече спрямо отчетената за 
единадесетте месеца на 2021 г., съобщава 
БнБ. През ноември активите на банкова-

та система нарастват със 199 млн. лв. (0,1 
на сто) до 151,2 млрд. лв. 

Брутният кредитен портфейл на 
банковата система се увеличава през 
ноември с 1,1 млрд. лв. (1,3 на сто) до 
85,7 млрд. лв. спрямо края на октомври 
кредитите за нефинансови предприя-

тия и тези за домакинства нарастват 
съответно с 635 млн. лв. (1,4 на сто) и 
с 413 млн. лв. (1,2 на сто). увеличават 
се също кредитите за сектор държавно 

управление (с 33 млн. лв., 3,3 на сто) и 
тези за други финансови предприятия 
(с 30 млн. лв., 0,5 на сто).

В края на ноември депозитите в бан-

ковата система възлизат на 130,1 млрд. 
лв., като спрямо края на октомври нара-

стват с 34 млн. лв. (0,03 на сто). депо-

зитите на домакинства се увеличават с 
482 млн. лв. (0,7 на сто), а тези на други 
финансови предприятия - с 464 млн. лв. 
(12,2 на сто). намаляват депозитите на 
кредитни институции (с 570 млн. лв., 
6,9 на сто), на нефинансови предпри-

ятия (с 336 млн. лв., 0,8 на сто), както 
и на сектор държавно управление (с 5 
млн. лв., 0,1 на сто).

“За десетте дни около коледа и нова 
година имаме около 140 000 пътувания 
повече от очакваното. общият брой дос-

тигна 740 000, от които 70 000 са в чуж-

бина”, каза пред Бнр проф. румен драга-

нов от института за анализи и оценки в 
туризма. По думите му през последните 
три месеца българският туризъм се дви-

жи с 10% над нивата, познати от 2019 г. 
“2022 година няма да надхвърли 2019 
година, но през тази година ще надхвър-

лим нивата от 2019 г., ако се движим с 
това темпо. около 76 000 чужденци са 
дошли в България между празниците, а 
никога не сме виждали толкова чужде-

нци в центъра на софия в новогодишна-

та нощ”, посочи драганов. според него 
печалбата за българския туризъм от по-

чивните дни освен приходи е и “довол-

ни туристи”, тъй като “обслужването 
навсякъде вече е на високо ниво”.

Туризмът у нас се възстановява както 
и по света, но средства за реклама никога 
не достигат, коментира пред Бнр минис-

търът на туризма илин димитров. Той 
съобщи, че започва голям проект съв-

местно с няколко министерства и нПо 
за дигитализация. “Ще включим всички 
университети в страната, които имат же-

лание. Ще направим национална база от 
забележителности, ще покажем страната 
си по модерен начин”, посочи той. 

В цялата страна започват 
проверки за валидността на 
винетките. националното тол 
управление апелира шофьор-

ите да проверят валидността 
на закупената винетка, защо-

то само през януари изтичат 
повече от 324 хил. годишни 
винетки. според димитър 
Вълков от тол управлението в 
русе контролът се засилва по 
празници, но по принцип е по-

стоянен.

“увеличили сме екипите, 
за да можем да обхванем пове-

че пътища. има нарушения от 
първия ден на новата година 
както на чужденци, така и на 
българи. информацията е пре-

доставена на различни езици и 
е достатъчна, затова е необяс-

нимо за мен”, подчерта той.
Чрез сайта на БГ тол и все-

ки терминал може да се про-

вери валидността на винетка. 
“Винетки се продават онлайн, 

на терминалите за самооб-

служване, в бензиностанции 
и търговски обекти, както и в 
пунктовете на ГкПП”, обяс-

ни Вълков пред “нова нюз”. 
Той призова да се внимава с 
цифри и букви в номера, за да 
не стане винетката невалидна. 
“Чрез заявление, че номерът е 
сбъркан, може да се вземе вяр-

на винетка, но ако се пътува с 
такава, глобите са валидни”, 
посочи той.

 

 

 

 

 

 

 

 

 

89,819 млн. лева ще похарчи БНБ догодина за 
отсичането на 780 млн. евромонети във връзка с 
подготовката за въвеждането на еврото като 
законно платежно средство у нас, става ясно от 
сайта на БНБ. България си е поставила за цел да 
въведе еврото на 1 януари 2024 г. Тогава ще има 
право и да произвежда собствени евромонети, на 
които ще бъде изобразен характерен символ за 
страната ни. Какъв да бъде той ще се определи 
след конкурс. Заради еврото разходите за произ-

водство на нови монети през 2023 г. са увеличени 
с 402,4% и са общо 108,636 млн. лв.

БНБ ще похарчи 
89,9 млн. лв. 
за отсичането 
на евромонети

СнимкаБТа

Стотици чакаха от тъмно 
за монетата „Христо Ботев”

Близо 2 млрд. лева  
е печалбата на банките

Над 76 000 чужденци са били 
у нас по празниците

Тръгват проверки за валидност на винетките

Централнатабанкавадиотобращениевъзпоменателнибанкнотиот20лева,емисия2005г.
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България вече има дос-

тъп до терминалите за втеч-

нен природен газ в Турция, 
след като вчера в софия бе 
подписано споразумение за 
сътрудничество между "Бул-

гаргаз" и турската държавна 
енергийна компания "Боташ". 
То е за срок от 13 години и ще 
даде възможност на обществе-

ния доставчик да внася по 1.5 
млрд. куб. м газ в страната.

Това е от особено значение 
за България, тъй като през из-
миналата 2022 г. доставките на 
втечнен газ бяха затруднени от 
липсата на достъп до инфра-

структура за регазификация и 

пренос. сега количествата ще се 
доставят през стария Трансбал-

кански газопровод, по който 
русия изпращаше газ за южната 
ни съседка допреди пускането 
в експлоатация на "Турски по-

ток". Енергийният министър 
росен Христов определи под-

писването на споразумението 
като историческо събитие. спо-

ред него то е не само от наци-

онално и регионално значение, 
но и от европейско.

споразумението предвиж-

да държавният газов достав-

чик "Булгаргаз" да получава 
достъп до терминалите и газо-

преносната мрежа на Турция. 

Така за България се осигурява 
възможност за закупуване на 
газ от всички световни произ-

водители и ще може да го раз-

товарваме в Турция, където 
логистично ни е най-удобно.

Българският министър 
напомни, че страната имаше 
проблем с доставките през 
изминалата година, тъй като 
дори терминалът "ревитуса" в 
Гърция е бил претоварен. По 
думите на Христов споразу-

мението е символична първа 
крачка към мащабно сътруд-

ничество в областта на енерге-

тиката на България и Турция.
споразумението предвижда 

"Булгаргаз" да резервира капаци-

тет от 1,5 млрд. куб. м годишно 
на турските терминали за рега-

зификация на втечнен газ, чийто 
оператор е "Боташ", включител-

но транзита на тези количества 
през преносната мрежа на "Бо-

таш" до нашата граница.
По думите на Христов тър-

сеният капацитет на турските 
терминали е и за доставката на 
количества от участници в тър-

га за втечнен газ през 2023 г. 
Затова през 2023 г. се планира 
да се ползва непълният капа-

цитет от въпросните 1,5 млрд. 
куб. м на турските терминали 
и да е вид проиграване на схе-

мата, а от 2024 до 2036 г. да 
се ползва пълният капацитет. 
Преди празниците Христов не 
се ангажира с коментар как ще 
се отрази това споразумение 
върху цените на синьото го-

риво за българския пазар, тъй 
като условията и цените на 
слотовете на LNG терминалите 
са различни, както и преносни-

те такси, но изрази увереност, 
че осигуряването на места за 
разтоварване на втечнен газ ще 
увеличи и подобри офертите 
на доставчиците.

междувременно от нача-

лото на януари природният газ 
у нас поскъпна с около 22% от 
досегашните 146,09 лв./мВтч 
на 179,33 лв, Това е значително 
под първоначално заявените от 
"Булгаргаз" 204,53 лв., сведени 
до 179.72 лв. заради спада на ев-

ропейските борси. от официал-

ното съобщение на кЕВр става 
ясно, че въпреки гръмките изя-

вления за долгосрочни догово-

ри, те отново са краткосрочни, 
при това не е ясно кои са достав-

чиците към получавания по 35-
годишния контракт с азербай-

джан и нагнетените количества 
газ през лятото в хранилището в 
Чирен. с тях общественият дос-

тавчик и служебният енергиен 
министър обясняват поскъп-

ването на синьото гориво, тъй 
като са вкарани в хранилището 
при цени, които бяха значител-

но по-високи отколкото в мо-

мента на борсите.

русия ще позволи на т.нар. "неприятелски" страни 
да плащат задълженията си за доставките на приро-

ден газ в чуждестранна валута, а не в рубли, каквото 
беше досегашното изискване на москва. Това пред-

виждат промените, направени от руския президент 
Владимир Путин в предишния му указ.

новият указ, подписан на 30 декември и публи-

куван на сайта на руското правителство, казва, че ру-

ските доставчици на природен газ могат да извършват 
разплащания с купувачи от неприятелски страни в 
чуждестранната валута, посочена в договора. указът 
на Путин от 1 април задължаваше определяните от 
москва като неприятелски държави да плащат за ру-

ските газови доставки в рубли. Предложената тогава 
схема предвиждаше потребителите да превеждат до-

лари и евро по сметки в руската "Газпромбанк", коя-

то да ги конвертира в рубли на московската борса.
В новия указ изрично е посочено, че погасяване-

то на задълженията в чужда валута не е основание за 
възобновяване на газовите доставки, ако преди това 
чуждестранният купувач не е спазил указа от първи 
април и е отказал да плаща за газа в рубли.

В края на април Полша първа отхвърли едно-

странно наложената от русия схема. Впоследствие 
към нея се присъединиха България, Финландия, ни-

дерландия и дания. руската страна прекрати достав-

ките за изброените държави, но в договорите с тях 
фигурира така наречената клауза "ползваш или пла-

щаш". с други думи, купувачите трябва да платят на 
"Газпром" договорените количества газ, независимо 
от това дали са ги използвали.

аЕЦ "козлодуй" и 
компанията "Фраматом" 
подписаха споразумение 
за доставка на свежо яд-

рено гориво за шести блок 
на атомната централа. 
споразумението беше по-

дписано от изпълнителния 
директор на аЕЦ "коз-
лодуй" Георги кирков и 
Лионел Геф, старши вице-

президент по горивото на 
"Фраматом". 

служебният енерги-

ен министър росен Хри-

стов посочи, че срокът на 
договора, който ще бъде 
подписан, е 10-годишен. 
Първата доставка на све-

жо ядрено гориво се оч-

аква да бъде през 2025 г. 
Подписването на оконча-

телния договор ще бъде 
в началото или максимум 
до средата на следващата 
година.

По-рано аЕЦ "коз-
лодуй" и "уестингхаус 

Електрик Швеция" подпи-

саха договор за доставка 
на свежо ядрено гориво 
за пети блок на атомната 
ни централа. срокът на 
договора с "уестингхаус" 
е за 10 години. Той обаче 

не включва извозването на 
отработеното ядрено го-

риво. В средата на 2024 г. 
се очаква да бъде заредено 
горивото на "уестингха-

ус", за което обаче няма 
лиценз от аяр.

служебното правителство ще 
обяви нов пакет от антикризисни 
мерки до две седмици. Той ще е на-

сочен изключително към най-уязви-

мите групи от населението и ще е на 
стойност 172 милиона лева. Това съ-

общи пред нова телевизия Любомир 
каримански, бивш депутат от "има 
такъв народ", сега съветник на фи-

нансовия министър росица Велкова. 
По думите му целта е да се избегне 
даването на помощи на калпак, вклю-

чително и на хора с високи доходи, 

каквото бе подпомагането с 25 ст. за 
литър гориво.

сега ще се подпомагат само най-
нуждаещите се. новият пакет от 
антикризисни мерки ще е насочен 
основно към помощи за пътувания в 
градския транспорт, отопление и под-

помогане на бюджетите на домакин-

ствата в най-тежките зимни месеци.
Под 10% инфлация за цялата 

2023 г. прогнозира каримански. 
според него още през първото три-

месечие на новата година ще бъде 

усетено намаляването на цените на 
потребителските стоки, като през 
втората половина на годината на-

малението на инфлацията ще бъде 
по-осезаемо. "смятам, че увеличава-

нето на лихвените проценти от БнБ 
и кредитните институции ще намали 
леко потреблението и този хъс към 
ипотечните кредити, който се наблю-

дава в момента. надявам се, че още 
през първото тримесечие ще станем 
свидетели на поетапно намаляване на 
инфлацията", посочи каримански.

„Булгаргаз“ получи достъп до 
преносната мрежа на Турция
Можедавнасямепо1,5млрд.куб.мсиньогоривоотюжнатанисъседка

Путин позволи 
на „неприятелските“ 
държави да плащат  
в чужда валута

„Козлодуй“ подписа 
и с „Фраматом“ 
за ядрено гориво

Помощи за най-нуждаещите заменят 
отстъпката за горивата

сниМкабта
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накратко

Немски екоактивисти правят барикади, а после ги палят, за да възпрепятстват работата на полицията. 
Властите имат заповед да изгонят жителите на село Люцерат, до границата с Нидерландия. Селището 
ще бъде разрушено с цел стоманодобивната мина Гарсвайлер да бъде разширена

снимкибта

Европарламентът започ-

на спешна процедура за сне-

мане на имунитета на двама 
евродепутати в рамките на 
разследването за корупция, 
замесващо Катар, предаде 
Бта. двамата депутати са 
италианецът андреа Ко-

цолино и белгиецът Марк 
тарабела, част от парламен-

тарната група на “Социа-

листите и демократите”. те 
са обект на разследването, 
довело до ареста на зам.-
председателката на ЕП Ева 
Кайли на 9 декември. Задър-

жани бяха още Францеско 
джорджи - партньор на Кай-

ли и парламентарен сътруд-

ник на Коцолино, бившият 
евродепутат и италиански 
социалист Пиер Панцери, 
и николо Фига-таламанка 
- ръководител на неправи-

телствена организация. те 
бяха арестувани заради при-

надлежност към престъпна 
организация, пране на пари 
и корупция, а скандалът раз-

тресе ЕС и породи напреже-

ние с домакина на Светов-

ното първенство по футбол 
Катар.

Кайли не можа да се въз-

ползва от парламентарния 
си имунитет при ареста й, 

защото в апартамента й бяха 
намерени чанти с пари, а на 
13 декември тя бе отстране-

на от зам.-председателския 
пост на ЕП. разследващи-

те откриха и конфискуваха 
общо 1,5 млн. евро в брой 
в жилищата на Панцери 
и Кайли, както и в куфар, 
транспортиран от бащата на 
Кайли.

“в отговор на искане от 
белгийските съдебни власти 
задействах спешна процеду-

ра за вдигане на имунитета 
на двама членове на ЕП. 
няма да има никаква безна-

казаност, абсолютно никак-

ва”, заяви председателката 
на ЕП роберта Мецола. тя 
подчерта, че Европарламен-

тът е на страната на закона и 
че ще направи всичко, за да 
се бори срещу корупцията.

на следващата пленарна 
сесия на 16 януари Мецола 
ще информира официално 
ЕП за искането за имуни-

тета на двамата депутати. 
След това парламентарната 
комисия по съдебни въпро-

си ще разгледа искането й. 
накрая ще има гласуване в 
пленарна зала. Процедурата 
трябва да приключи на 13 
февруари.

ЕП снема имунитети
заради „Катаргейт”
Задействанатаспешнапроцедура
щеударииталианскиибелгийскиевродепутати

държавният административен апелативен съвет призна за 
законно оттеглянето на турция от истанбулската конвенция за 
превенция и борба с насилието срещу жени, съобщи телеви-

зионният канал “Хабертюрк”. Съветът с мнозинство реши да 
“отхвърли” възраженията, че оттеглянето от конвенцията про-

тиворечи на закона. 
Страната първа ратифицира конвенцията на 14 март 2012 г. 

През март 2021 г. президентът Ердоган обяви оттеглянето на ан-

кара от конвенцията, заявявайки, че целта й е променена и до-

кументът е “несъвместим със социалните и семейните ценнос-

ти на турция”. ЕС разкритикува решението на анкара.

Турция се оттегли от 
Истанбулската конвенция

Западна Европа е обхваната от 
необичайно топло време. Много 
туристи са разочаровани, че не 
могат да карат ски в любимите си 
курорти. В Инсбрук, Австрия, има 
повече трева, отколкото сняг по 
пистите

националната минимална работна заплата в Кипър в размер 
от 940 евро влезе в сила на 1 януари съгласно постановление на 
министъра на труда и социалното осигуряване Кириакос Ку-

шос. За първите шест месеца на работа възнаграждението ще 
възлиза на 885 евро. увеличението ще засегне 40 000 работници 
с ниски доходи. домашните работници, земеделските стопани 
и собствениците на животни не са включени в промяната.

унгарското правителство планира през следващите три го-

дини да увеличи заплатите на учителите със 75% до почти 2000 
евро. това обяви Бенс ретвари, държавен секретар в Мвр на 
унгария, което отговаря и за образованието, предава таСС.

Увеличиха заплатите 
в Кипър и Унгария

в русия се засилиха кри-

тиките след смъртта на 63 
войници в украйна, убити 
при украински удар в ново-

годишната нощ. това е най-
тежката руска загуба при 
една отделна атака.

“След десет месеца война 

е опасно и престъпно да смя-

таш противника за глупак, 
който нищо не вижда”, зая-

ви андрей Медведев, зам.-
председател на Градския 
съвет на Москва. Бившият 
военен министър на днр 
игор Гиркин критикува ко-

мандването, че е допуснало 
изключително плътно раз-

полагане на личен състав и 
техника в зоната на пораже-

ние на ракетите “Хаймарс”. 
От руското МО казаха, че 
причината за попаденията 
е активното използване на 

телефоните от пристигна-

лите военни. Смята се, че 
това е станало заради но-

вогодишни поздравления, а 
“противникът с помощта на 
разузнавателния комплекс 
“Ешелон” е установил лока-

цията на абонатите”.

Критики в Русия за смъртта на 63 военни

Мъгла спря корабоплаването 
в Дарданелите 

Корабоплаването в Дарданели-
те временно бe спряно в двете по-
соки поради гъста мъгла, съобщиха 
от Управлението за контрол на ко-
рабоплаването в пролива, свързващ 
Егейско с Мраморно море и през 
Босфора - с Черно море. Власти-
те предупредиха за възможни сму-
щения в транспорта и летищата. 
Според метеоролозите времето ще 
се подобри към 6 януари.

Младеж се събуди 
от продължителна 
кома в Гърция

Младеж на 17 години от гръцкия 
остров Лесбос се събуди от кома, 
малко преди лекарите да изключат 
животоподдържащите му систе-
ми. Той е напълно буден и е прех-
върлен в рехабилитационен център. 
“Движи се с патерици, но това ще 
се оправи”, казва майка му. 

Екоактивисти заляха с боя 
италианския Сенат 

Италианската полиция арестува 
петима екоактивисти от “Послед-
но поколение”, залели с боя фасада-
та на Сената. Според задържани-
те “зад този акт стои отчаянието 
от продължаващото публикуване 
на все по-обезпокояващи статисти-
ки и данни за климатичния колапс и 
липсата на интерес от политиче-
ския свят пред онова, което придо-
бива облика на най-големия геноцид 
в историята на човечеството”.   

Лула да Силва се срещна 
с латиноамерикански лидери

Бразилският президент Луиз 
Инасио Лула да Силва се срещна в 
първия си работен ден с латиноа-
мерикански лидери, които го поз-
дравиха за встъпването му в длъж-
ност. Колегите му от Аржентина, 
Боливия, Еквадор, Чили и Колумбия 
присъстваха на церемонията. Пред-
стоят срещи с президента на Анго-
ла и с представители на Куба, Вене-
цуела и Перу.

В Иран отново следят 
жените да носят хиджаб

Иранската полиция отново сле-
ди за носенето на хиджаб от же-
ните, които пътуват с коли. Ко-
гато забележат нарушителка, се 
изпраща есемес до собственика на 
автомобила. 20 човека са осъдени 
на смърт за участие в протестите 
заради смъртта на Махса Амини.
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И да не помните, и да не сте чели какво беше ка-
зал дядото, който се катереше по клиничната урва в 
софийска болница, ще разберете неговото обещание 
за Новата година: Като гони влака за предстоящата 
операция в София, да приготви табела, на която ще 
пише “Комунизмът е престъпен! Да живее демокра-
цията!”. И ще я окачи на един дирек на разсипаната 
гара - да се знае докъде я докарахме: от урва на урва 
и от век на век, както беше казал класикът по повод 
една дивна слава. 

С оглед на политкоректността, подобни надписи 
следва да красят не само порутените гари, заводи, 
електроцентрали, работнически общежития, учили-
ща, здравни пунктове, селскостопански постройки, 
пътища, канали, мостове, мини, казарми, застави, 
но и всички престъпни остатъци, които още кретат 
под грижата на честни частници и още по-честни 
надзорни съвети. Това обаче ще ни отклони от те-
мата. Нека се върнем на гарите. В празник и делник 
там влак гонят не само дядовци, които все още раз-
бират какво означава “Да гониш Михаля”. Влак може 
и да не мине, но няма как да не мине през ушите и 
очите устойчиво употребяваната фраза: “Поради 
инцидент, чиито причини се изясняват, влакът за... 
ще тръгне от... след неопределено време. Умоляват 
се пътниците да запазят спокойствие и да се отпра-
вят към автогарата.” Това става там, където има 
някакви средства за съобщения и автогари. Където 
няма, пътникът нека зяпа разписанието и да пусто-
сва, че няма телефон с картинки или рода с кола! Да 
чака, щом разчита на такова несъвременно средство 
за свободно движение на хора, стоки и капитали, как-
вото са влаковете! Но най-вече ще има да чака да съ-
общят причините за инцидента, както безотговорно 
обещават отговорните фактори. 

Напразно му ги обещават. Напразно, защото не 
става въпрос за инциденти, а за норма. Напразно, 
защото няма такива причини дори тогава, когато 
обвиняват някого и същевременно се извиняват с при-
родата, остарялата техника, липсата на кадри, не-
чия крадливост или младежка буйност, изтласкваща 
агресивността с хвърляне на камъни по все по-рядко 
минаващите влакове или със селфита току под мре-
жата. Напразно, защото не става дума за причини 
за инцидента, а за причината за инцидентите. Те 
се натрупват дотам, че е безразлично дали нещата 
опират до цистерни с азот, дерайлирали край Пирот, 
излязъл от релсите вагон на Централна гара, падна-
ла скална маса на Подбалканската линия, Земенския 
пролом или по теснолинейката Септември-Добри-
нище, отнесен от влак камион на неохраняем прелез, 
измъкнати траверси и релси от запуснати маневре-
ни коловози, разграбено депо, превърнат в търгов-
ски център вагоноремонтен завод и т.н. чак до от-
борите и стадионите “Локомотив”. Няма защо да 
се търсят причини за всеки инцидент; причината е 
само една: престъпно занемаряване на железопътния 
транспорт от държавата. Което е почти героично 
откъм обявяването на някогашния режим за престъ-
пен. Защото тъкмо тогава и извън ЕС България бе 
страна с европейска жп мрежа: експресите стигаха 
почти толкова бързо до повечето окръжни градове, 
колкото трябваше и на самолетите с всички врътни 
по летищата на така успешно приватизираната БГА 
“Балкан”; пътническите влакове покриваха трисмен-
ния режим на работа и почивки в 2/3 от страната; 
товарните влакове с произведени у нас от домати 
през агнета до електрокари се движеха почти през 
цяла Евразия. Затова причината за инцидентите, не 
само в железниците, е една: престъпно съсипване на 
изграденото в миналото. Тази очевидна в истината 
си носталгична констатация е необходима, за да се 
отговори на въпроса “Какво да се прави?”. Отгово-
рът е дълъг, но първа стъпка е: поне същата част 
от средствата - и страстите - за магистралите да 
се насочат към железниците не само за кърпеж, а 
за строеж, задържане и подготовка на работещи в 
тях. Че това трябва да стане и в съседни страни, е 
по-нататъшен разговор.

Причината  
за инцидентите

Пропуснати...

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

АНАТолИйсТАНКУлов

От стр. 1

По Южния газов ко-

ридор азербайджан дос-

тавя 10 млрд. куб. метра 
природен газ на Турция 
и 8 млрд. на Ес, от кои-

то по 1 млрд. на Бълга-

рия и Гърция. добре, че 
все пак газовата връзка 
с гръцката страна беше 
завършена. 

и какво се оказва в 
крайна сметка. 

сегашният капаци-

тет на тръбопроводите 
към Турция е запълнен. 
изграждането на нов, 
който да поеме нови ко-

личества, е много труд-

но. а в условията на 
война - и невъзможно. 
Остава отворена опци-

ята, но все още никой 

не знае какви количе-

ства руски газ могат да 
бъдат докарани до Тур-

ция през LNG терми-

нали. Това е голямото 
неизвестно в сделката с 
България. с тази сделка 
софия резервира капа-

цитет, но не става ясно 
откъде ще идва този газ. 
самият министър на 
енергетиката каза, че не 
знае какъв газ ще има в 
микса, който ще купу-

ваме от Турция. Остава 
отворена вратата така 
България отново да ку-

пува и руски газ.
Темата с доставката 

на синьо гориво у нас 
се превърна в една от 
мантрите на родната 
енергетика. да не гово-

рим, че под диверсифи-

кация и либерализация 
сега се разбира един-

ствено ограничаването 
на достъпа на руски 
природен газ до евро-

пейския пазар, вклю-

чително и българския. 
За сметка, разбира се, 
на американския втеч-

нен газ, за който ще се 
използва връзката ни с 
Гърция.

Заради мантрите Бъл-

гария похарчи и 50 млн. 
лв. за изграждането на 
газова връзка с румъния 
по дъното на р. дунав. 
Три пъти заравяха тръ-

бите и три пъти течени-

ето ги разравяше и уни-

щожаваше. сега тръбите 
са сухи, защото няма от-

къде да дойте газ.
През 1996 г. преми-

ерите на русия и Бъл-

гария Виктор Черно-

мирдин и Жан Виденов 
подписаха меморандум, 
според който до 2000 г. 
през България за Турция 
трябваше да се транзи-

тират 28 млрд. куб. ме-

тра газ. но дойде иван 
Костов и започна война 
с руския империализъм. 
а русия, вместо да уве-

личи транзита през Бъл-

гария, си направи “син 
поток”. с таксите, кои-

то трябваше да прибира 
нашата страна.

сега пак говорим за 
транзит, само дето него-

вата посока се обърна и 
природният газ ще тече 
от Турция за България. 
Такъв е резултатът от 
газовата ни политика.

официознилъжи

Забавен факт. над 
5 трилиона долара са 
били похарчени, за да 
бъде намален делът 
на въглеводородите в 
енергетиката на света 
с 2% за 20 години - от 
86% до 84%. 

разсъждение. ако 
наистина целият свят 
ще прекрати употреба-

та на въглеводороди за 

енергия, ще са нужни 
само 50 Х 5 трилиона, 
т.е. някакви си 2 и по-

ловина годишни БВП и 
само хиляда години. 

а едновременно с 
това всички сериозни 
чичета  говорят на един 
глас и с напълно сериоз-

но изражение на лицето 
за някакво такова Zero 
Carbon - “нула въглево-

дороди” - ту до 2035-а, 
ту до 2050-а... незави-

симо, че числата не из-

лизат! 
даже се палят, поуча-

ват, гневят, остракират, 
очернят другомислещи, 
запушват усти, включи-

телно на основателите 
на собствените си дви-

жения! 
Почти както с “де-

мокрацията и пазар-

ната икономика” през 

1990-те. 
и банките, тези съ-

кровищници на мъд-

ростта и знанието, отказ-

ват да отпускат кредити 
за всичко с етикета въ-

глеводородна енергети-

ка. а също обозначиха 
за ликвидация ядрената 
енергетика и големите 
хидростанции - изуми-

телно, но факт.
ставащото напомня 

за ранните християни 
от периода, когато са 
унищожавали алексан-

дрийската библиотека и 
цялото знание на антич-

ността, заедно с носите-

лите му.
извод. има мно-

го официозни лъжи в 
западната политика и 
медии, но през послед-

ните години тази про-

блематика се ползва с 

приоритет. 
а анализите, меко 

казано, изостават. За-

щото енергийните оли-

гополи дълго време са 
създавали параванни 
нПО, мимикриращи на-

ука, купували са учени, 
в някои човешкоправни 
и свободнословни щати 
даже има закон срещу 
употребата на израза 
“climate change”. Т.е. 
нищо не е дадено наго-

тово, трябва търпеливо 
и грамотно да се съпос-

тавят факти и “факти” 
на различни автори и 
мрежи от същества. 

Между всички отра-

сли на индустрията днес 
най-важно и трудоемко 
е производството на ис-

тина.

Фейсбук

  �
Чавдар НАЙДЕНОВ
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За втори път България за-
почна новата година без приет 
Закон за държавния бюджет 
заради продължаващата поли-
тическа криза и това до голяма 
степен ограничи фискалните 
промени, които влизат в сила 
от 1 януари 2023 г.

Не се одобри от мнозин-
ството в Нс предложението на 
“БсП за България” минимал-
ната работна заплата (МрЗ) 
да стане 850 лв. с решение на 
служебното правителство, ко-
ето отказа да внесе адекватен 
бюджет за т.г., размерът на 
МрЗ се повиши със 70 лв. - от 
710 на 780 лв. Това означава, 
че минималната часова работ-
на заплата става 4,72 лв. при 
нормална продължителност 
на работното време 8 ч. и при 
5-дневна работна седмица. 

с вдигането на базовото 
възнаграждение се увелича-
ват и всички социални пла-
щания, свързани с нивото на 
МрЗ. Повишаването на ми-
нималната заплата се случи в 
последния възможен момент 
с постановление на служеб-
ния кабинет, въпреки че по-
рано финансовият министър 
росица Велкова се обяви сре-
щу вдигане на минималното 
възнаграждение.

от 1 януари се повиши и 
линията на бедност 

от 413 на 504 лв. Това отра-
зява високата инфлация през 
последната година. Вдигането 
й ще окаже отражение върху 
финансовата подкрепа за хо-
рата с увреждания, чиито по-

мощи са обвързани с нивото й. 
скокът с 22% означава също 
така, че от 1 януари около една 
трета от пенсионерите в Бъл-
гария получават пенсии под 
линията на бедност.

от 1 януари отпускът по 
майчинство след шестия ме-
сец може да бъде използван, 
освен от майката и бащата, и 
от техните родители, ако рабо-
тят на трудов договор. Целта е 
повишаване на икономическа-
та активност при младите се-
мейства.

от началото на новата го-
дина обаче приключва схема-
та за компенсация на горивата 
с 25 ст./литър. В последния 
си работен ден за 2022 г. де-
путатите отказаха да удължат 
мярката. Тя бе въведена преди 
половин година и бе финанси-
рана със средства от държав-
ния бюджет. очакванията са 
да бъде приета нова компенса-
торна мярка за горивата.

от 1 януари водачите на 
автомобили могат да си ку-
пят по-евтини винетки, което 
беше одобрено от редовното 
правителство в средата на м.г. 
Така годишната винетка вече 
струва 87 лв., тримесечна-
та - 48 лв., месечната - 27 лв., 
седмичната - 13 лв., а уикенд 
винетката - 9 лв. В последния 
момент кабинетът взе решение 
да не вдига, както бе по план, 
тол таксите за превозвачите, 
засега те остават на нивото от 
лятото на 2022 г.

В първия ден от новата 
година комисията за енер-
гийно и водно регулиране 
одобри цена на природния газ 

за януари в размер на 179,33 
лв./МВтч, без цени за дос-
тъп, пренос, акциз и ддс. На 
тази цена “Булгаргаз” Еад 
ще продава природен газ на 
крайните снабдители и на 
лица, на които е издадена 
лицензия за производство и 
пренос на топлинна енергия. 
Поскъпването е с около 22% 
от досегашните 146,09 лв./
МВтч. Това е значително под 
първоначално заявените от 
“Булгаргаз” 204,53 лв., сведе-
ни до 179,2 лв. заради спада 
на европейските борси. Енер-
гийният регулатор обаче е 
решил да не признае разходи 
за около 1,25 млн. лв. на дър-
жавното дружество, с което е 
натиснал още малко надолу 
повишението.

В ценовия микс за януари е 
включено 

цялото договорено 
количество 

азерски природен газ, доста-
вян по интерконектора Бълга-
рия-Гърция на цени съгласно 
действащия дългосрочен до-
говор с азербайджан. Тези ко-
личества покриват около 27% 
от потреблението на страната 
и имат ключово значение за 
постигане на благоприятни 
цени на синьото гориво, по-
сочва регулаторът.

“Няма да има промяна в 
цените на парното и електри-
ческата енергия от 1 януари 
2023 г., което има ключово 
значение за потребителите на 
регулиран пазар. По този на-
чин енергийният регулатор 

подпомага задържането на це-
ните у нас, тъй като основен 
фактор за инфлационните про-
цеси в цяла Европа са цените 
на енергоносителите”, заяви 
председателят на кЕВр иван 
иванов на проведеното откри-
то заседание на 30 декември 
2022 г. същевременно обаче 
досега няма одобрено и отпус-
нато от държавата подпомага-
не за битовите потребители на 
природен газ.

Основната лихва  
вече е по-висока

БНБ отново повиши основ-
ния лихвен процент (проста 
годишна лихва) на 1,42% от 
1 януари. Централната банка 
повиши рекордно основния 
лихвен процент до 1,30% на 1 
декември 2022 г. Предходното 
увеличение бе на 1 октомври 
м.г. Тогава БНБ вдигна основ-
ния лихвен процент на 0,49%. 
Тогава бе съобщено, че за 
първи път процентът се вдига 
от януари 2016 г. Повишени-
ето отбелязва и най-високата 
стойност на лихвения процент 
от декември 2009 г., когато 
той е бил 0,55 на сто.

у нас основният лихвен 
процент няма пряко отражение 
върху лихвите по депозитите 
и кредитите, които се опре-
делят предимно от лихвените 
нива, установени от Европей-
ската централна банка. с уве-
личаването на оЛП обаче ще 
се увеличи законната лихва за 
забава, която се формира като 
сбор от оЛП и 10%. Така от 
10% лихвата за забава ще се 
увеличи на 10,49%.

И мобилните 
оператори готвят  

по-високи цени

Мобилните оператори ве-
роятно ще вдигнат цените на 
месечните абонаменти заради 
високата инфлация през 2022 
г. Това прогнозира председа-
телят на асоциацията за за-
щита на потребителите Пейо 
Майорски пред БТа. според 
него новите условия ще влязат 
в сила най-рано през февру-
ари 2023 г., след като излезе 
официалната статистика за 
инфлацията в България за м.г. 
клиентите трябва да бъдат 
информирани със съобщения. 
Повишението вероятно ще за-
сегне още интернет услугите 
и кабелната телевизия. “В об-
щите условия на договорите 
с операторите е записано, че 
месечните абонаменти се ин-
дексират със средногодишния 
индекс на потребителските 
цени на Нси за предходната 
година. до края на ноември 
официалната статистика по-
казва, че инфлацията е 15,8 на 
сто, което означава драстично 
покачване на цените на мобил-
ните услуги”, каза Майорски. 
При месечен абонамент от 20 
лв. ще има повишение с около 
3 лв., при 30 лв. - с около 5 лв., 
а при 40 лв. - с над 6 лв.
Компенсации за бизнеса

от 1 януари са в сила нови 
по-големи компенсации за из-
разходената електроенергия от 
бизнеса. В края на м.г. парла-
ментът реши да свали тавана 
на цената на електроенергията 

за фирмите в България от 250 
на 200 лв. за мегаватчас. Така 
при хипотеза на сходни с 2022 
г. цени на тока се очаква дър-
жавата да изразходи около 15 
млрд. лв. през т.г. само по тази 
мярка.

от началото на година-
та влезе в сила и нов данък 
за бизнеса, но той е насочен 
към малка част - едва 32 дру-
жества. Т.нар. данък свръх-
печалба цели да обложи 
енергийни фирми в страната, 
които са направили по-голя-
ма печалба през 2022 г. зара-
ди скока в цените на всички 
енергийни източници. идея-
та е тяхната свръхпечалба да 
бъде обложена с 33% данък, а 
постъпленията да се използ-
ват за борба с инфлацията.

извън енергетиката, де-
путати и правителство се 
обединиха и дадоха глътка 
въздух за малкия бизнес. от 
началото на годината пра-
гът за регистрация по ддс 
се вдига за първи път от не-
говото въвеждане преди 20 
години, и то значително - от 
50 на 100 хил. лв. според 
разчетите това ще доведе до 
облекчаване на режима на 
работа на близо 86 000 фир-
ми. фирмите, които желаят 
да се възползват от възмож-
ността да се дерегистрират за 
ддс цели, трябва да подадат 
заявление пред НаП.

Глоба и за редовните 
пътници 

в градския транспорт в со-
фия.

от 1 януари тръгнаха 
драстични промени в град-
ския транспорт в софия. В 
сила влезе новата тарифна 
политика с билети за време 
с възможност за прекачва-
не до 30 или 60 минути. да 
припомним, че дори в центъ-
ра на столицата в определе-
ни часове може само за едно 
превозно средство да чакате 
17-20 мин. общината оба-
че не казва ще подобри ли 
качеството на транспорта. 
Цената на хартиения билет 
скача от 1,60 на 2 лв. и той 
ще се продава само от вода-
чите в транспорта. освен не-
редовните пътници, вече ще 
се наказват и редовните - с 3 
лв. глоба, ако не са таксували 
превозния документ. иначе 
на хартия целта на новата по-
литика е транспортът да ста-
не по-привлекателен и да се 
намали ползването на лични 
автомобили. Ще поживеем, 
ще видим!

и докато местната власт 
твърди, че иска да направи 
обществения транспорт по-
привлекателен, от 1 януари 
таксиметровите компании в 
столицата вдигнаха тарифите 
и според изчисленията услуга-
та ще поскъпне с около 15%. 
Минималната дневна цена за 
изминат километър скача от 
1,05 на 1,21 лв., а максимал-
ната - от 1,78 на 2,05 лв. Ми-
нималната нощна тарифа ще 
се увеличи от 1,21 на 1,39 лв./
км, а максималната - от 2,19 на 
2,51 лв./км.

  �
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уморени от твърде силната 
и наскоро "въоръжена" зелена 
валута, някои от най-големите 
икономики в света проучват 
начини да заобиколят амери-
канската валута. По-малките 
нации, включително поне ду-
зина в азия, също експери-
ментират с дедоларизация. и 
корпорациите по света про-
дават безпрецедентна част 
от дълга си в местни валути, 
предпазливи от по-нататъшно 
укрепване на долара.

никой не казва, че зелени-
те пари скоро ще бъдат детро-
нирани от царуването си като 
основно средство за размяна. 
немного отдавна обаче беше 
почти немислимо държавите 
да проучват механизми за пла-
щане, които заобикалят амери-
канската валута или мрежата 
SWIFT, която е в основата на 
глобалната финансова система.

сега чистата сила на дола-
ра, използването му при прези-
дента джо Байдън за налагане 
на санкции срещу русия през 
тази година и новите техно-
логични иновации насърчават 
нациите да започнат да се раз-
делят с неговата хегемония. 
"Това просто ще засили уси-
лията в русия и Китай да се 
опитат да управляват своята 
част от световната икономика 
без долара", каза Пол Тъкър, 
бивш заместник-управител на 
Bank of England в подкаст на 
"Блумбърг".

джон Молдин, инвести-
ционен стратег и президент 
на Millennium Wave Advisors 
с повече от три десетилетия 
пазарен опит, отбеляза, че 
администрацията на Байдън 
е допуснала грешка, като е 
превърнала в оръжие щатския 
долар и глобалната платежна 
система: "Това ще принуди 
инвеститори и нации извън 
саЩ да диверсифицират сво-
ите притежания извън тради-
ционното безопасно убежище 
на саЩ".
Двустранни плащания

Плановете, които вече са 
в ход в русия и Китай за на-
сърчаване на техните валути 
за международни плащания, 
включително чрез използване-
то на блокчейн технологии, се 
ускориха бързо след нахлува-
нето в украйна. русия напри-

мер започна да търси заплаща-
не за енергийните си доставки 
в рубли.

скоро държави като Бан-
гладеш, Казахстан и Лаос 
също активизираха прегово-
рите с Китай, за да засилят 
използването на юана. индия 
започна да говори по-шумно 
за интернационализацията на 
рупията и започна да осигу-
рява двустранен механизъм за 
плащане с Обединените араб-
ски емирства.

напредъкът обаче изглеж-
да бавен. сметките в юани не 
са придобили популярността 
си в Бангладеш например, по-
ради големия търговски дефи-
цит на страната с Китай. "Бан-
гладеш се опита да преследва 
дедоларизация в търговията 
с Китай, но потокът е поч-
ти едностранен", каза салим 
афзал Шавон, ръководител 
на изследванията в базира-
ната в дака BRAC EPL Stock 
Brokerage Ltd.

Основен двигател на тези 
планове беше ходът на саЩ 
и европа да отрежат русия 
от глобалната система за фи-
нансови съобщения, известна 
като SWIFT. действието, оп-
исано като "финансово ядрено 
оръжие" от французите, оста-
ви повечето големи руски бан-
ки отчуждени от мрежа, която 
улеснява десетки милиони 
транзакции всеки ден. Това ги 
принуди да разчитат на своя 
собствена, много по-малка 
версия.

Имаше две последици 

Първо, санкциите на саЩ 
срещу русия предизвикаха без-
покойство, че доларът може за 
по-трайно време да се превър-
не в явен политически инстру-
мент - безпокойство, споделя-
но особено от Китай, но също 
така и извън Пекин и Москва. 
индия, например, разработва 
своя собствена платежна сис-
тема, която отчасти имитира 
SWIFT.

Второ, решението на саЩ 
да използват валутата като 
част от по-агресивна форма на 
икономическо държавно упра-
вление оказва допълнителен 
натиск върху икономиките в 
азия да избират страна. Без 
каквато и да е алтернативна 
платежна система, те рискуват 
да бъдат принудени да спазват 
или да наложат санкции, с ко-
ито може да не са съгласни - и 
да загубят търговията с клю-
чови партньори.

"усложняващият фактор в 
този цикъл е вълната от санк-
ции и конфискации върху при-
тежанията в щатски долари", 
каза Таймур Байг, управляващ 
директор и главен икономист 
в DBS Group Research в син-
гапур. "Като се има предвид 
този фон, регионалните стъп-
ки за намаляване на зависи-
мостта от щатския долар не са 
изненадващи."

Точно както официални 
лица в цяла азия не желаят да 
избират победител в битките 
между саЩ и Китай и биха 
предпочели да запазят отноше-
нията си и с двете страни, санк-
циите на саЩ срещу русия 
карат правителствата да вървят 
по своя път. Понякога дейст-
вието приема политически 
или националистически тон - 
включително негодувание от 
западния натиск за приемане 
на санкции срещу русия.

Москва се опита да убеди 
индия да използва алтерна-
тивна система, за да поддър-
жа движението на транзакци-
ите. Говорителят на хунтата 
в Мианмар каза, че доларът 
се използва за "тормоз на по-
малките нации". а страните 
от Югоизточна азия посочиха 
този епизод като причина да 
търгуват повече в местни ва-
лути.

"Предназначението на 
санкциите е да правят по-
трудно това държавите и ком-
паниите да останат неутрални 
в геополитическите конфрон-

тации", казва джонатан ууд, 
ръководител на глобалния ана-
лиз на риска в Control Risks. 
"страните ще продължат да 
претеглят икономическите и 
стратегическите отношения. 
Компаниите са хванати пове-
че от всякога в кръстосания 
огън и са изправени пред все 
по-сложни задължения за съ-
ответствие и друг противоре-
чив натиск."

не само санкциите помагат 
за ускоряване на  

тенденцията  
за дедоларизация 

невероятните печалби на 
американската валута също 
направиха азиатските служи-
тели по-агресивни в опитите 
им за диверсификация. до-
ларът е укрепнал с около 7% 
м.г., на път за най-големия си 
годишен напредък от 2015 г., 
според индекс на "Блумбърг" 
за долара. Показателят достиг-
на рекорден връх през септем-
ври, тъй като поскъпването на 
долара изпрати всичко от бри-
танския паунд до индийската 
рупия до исторически дъна.

силата на долара е огро-
мно главоболие за азиатските 
нации, които видяха как цени-
те на покупките на храни ско-
чиха, тежестта за изплащане 
на дълговете се влоши и бед-
ността се задълбочи.

Пример за това е Шри Лан-
ка, която просрочи дълга си в 
долари за първи път, тъй като 
растящите зелени пари осака-
тиха способността на нацията 
да плаща. В един момент ви-
етнамските власти обвиниха 
поскъпването на долара за 
проблемите с доставките на 
гориво.

Оттук и ходове като сдел-
ката на индия с Оае, която 
ускорява дългогодишна кам-
пания за извършване на по-
вече транзакции в рупии и за 
установяване на търговски 
споразумения за сетълмент, 
които заобикалят американ-

ската валута.
Междувременно продаж-

бите на деноминирани в дола-
ри облигации от нефинансови 
компании са спаднали до ре-
кордно ниските 37% от гло-
балните общи през 2022 г. Те 
са съставлявали повече от 50% 
от дълга, продаден през всяка 
една година в няколко случая 
през последното десетилетие .

Въпреки че всички тези 
мерки могат да имат ограниче-
но въздействие върху пазара в 
краткосрочен план, крайният 
резултат може да бъде евенту-
ално отслабване на търсенето 
на долара. дяловете на канад-
ския долар и китайския юан 
във всички валутни сделки, 
например, вече бавно се по-
качват.

Технологичният 
прогрес е друг фактор 

който улеснява усилията за 
отдалечаване от зелените 
пари. няколко икономики на-
маляват използването на до-
лари като страничен продукт 
от усилията за изграждане на 
нови разплащателни мрежи 
- кампания, която датира от-
преди скока на американската 
валута. Малайзия, индонезия, 
сингапур и Тайланд са съз-
дали системи за транзакции 
помежду си в техните местни 
пари, а не в долари. Тайванци-
те могат да плащат със систе-
ма за QR код, която е свързана 
с япония.

Като цяло, усилията отда-
лечават инерцията от водената 
от Запада система, която е била 
основата на глобалните финан-
си повече от половин век. 

Ценен урок

Крайният резултат: цару-
ващият долар все още може да 
господства през следващите 
десетилетия, но набиращият 
импулс за транзакции в ал-
тернативни валути не показва 
признаци на забавяне - особе-
но ако геополитическите раз-
вития продължат да убежда-
ват служителите да вървят по 
своя път.

а желанието на правител-
ството на саЩ да използва 
своята валута като боздуган 
може по ирония на съдбата 
да отслаби способността му 
да преследва такива методи 
толкова ефективно в бъдеще. 
"Войната в украйна и санк-
циите срещу русия ще дадат 
много ценен урок", твърди 
индонезийският финансов ми-
нистър Шри Муляни.

Материалът е с аналити-
чен характер и не е съвет за 
покупка или продажба на ак-
тиви на финансовите пазари

Money.bg, със съкращения

  �
Теодор МИНЧЕВ

Изведнъж всички търсят 
алтернатива на долара
ОпититенаСАЩдаползватвалутатасикатобоздуганможедадоведатдообратенефект



Акценти 11
2023

срядА
4 януАри

Сашо Йовков:
на МГ трябва да му се забрани 

да се занимава с кино! но не е луд 
този, който яде зелника, а този, кой-
то му го дава! срамно и пошло се 
изгаври с историята и Ботев!

Данаил Парнаров:
Бедний ми, бедний Ботев, добре, 

че те целнаха овреме, та не се нало-
жи да гледаш филма за теб, който 
Максим Генчев и компания сътво-
риха по повод твоята годишнина. 

не просто слаб, а тотално некадъ-
рен филм за Ботев: схематизъм, те-
атралничене, неестественост, неу-
бедителност, позьорство и някакво 
дълбоко неуважение към личността 
на Ботев. явно само с пари, пре-
тенции и елементарно хайляшко 
гръмогласно тъпо патриотарство не 
става.

Цвета кирилова:
да се забрани със закон на Мак-

сим Генчев да прави кино. то изис-

ква не само талант на сценариста, 
но и много средства. В неговите 
продукции липсват и двете. Актьор-
ите не са виновни.

Пламен начев:
Филмът "Ботев" ми съсипа нерв-

ната система. не успях да изгледам 
повече от 20 мин. Ако си чужденец, 
въобще не можеш да разбереш съ-
битията. то аз и като българин, и 
историк ми е трудно да кажа как-
во точно се случваше, и кое точно 
реално събитие е във филма. да 
не говорим за безумните диалози - 
просто падаш. на тоя трябва да му 
забранят да прави филми на истори-
ческа тематика!

мартин карбовСки:
ех, тъкмо щях да напиша нещо 

добро за Ботьова, филма на Максим 

Генчев, и тоя ми ти австрийски ка-
питан дагоберт пусна сълза за кле-
тите четници. 

А бе, ей!
Ще си замълча - евала, снима-

ли, правили, докато не ни се по-
лучи - трябва да се опитва да се 
разкаже тая история. само едно 
не ми дава мира - има там един 
образ на един женствен четник, 
пусто да остане! кой или какво е 
това - обяснете ни?! и как ще го 
развиете като образ многопланов 
и многополов покрай Четоводеца? 
има ли емотикони за слисани зри-
тели? е, не Максиме, не си човек 
- полисексуалната идентичност на 
четниците в образа на Вела е кине-
матографична мастурбация.

ЗАЩО Бе, защо така бе...

Повторното убийство на Ботев
БНТ излъчи в понеделник вечерта премиера на игралния филм “Ботев” на 
режисьора Максим Генчев, който е и автор на “Дякон Левски”. И тази лен-
та на Генчев, както и предната, събра изключително критични коментари, 
като част от възмутените зрители смятат, че с излъчването на този филм 
Христо Ботев е бил убит отново. Ето част от мненията в социалната 
мрежа:

От година на надежда, 2022-
ра се превърна в година на много 
лъжи и разочарования. Мнозин-
ството българи искаше промяна 
след дългогодишно управле-
ние на Борисов. Мнозинството 
гласове на последните четири 
парламентарни избора се раз-
пиляваха в партии извън ГерБ, 
които трудно постигаха разби-
рателство. 

Как 2022 година стана 
толкова лъжовна? 

Всичко започна от предиш-
ните избори. Април 2021-ва - по-
бедител ГерБ със 75 депутатски 
места. Предлага за премиер да-
ниел Митов, не може да състави 
правителство. Втората сила итн 
(51 депутатски места) също не 
може, предлага за премиер све-
товна шампионка по шах.

Юли 2021 г. - победител 
итн с 65 депутатски места, не 
може да състави правителство. 
Предлага за премиер николай 
Василев, бивш вицепремиер от 
ндсВ, второ предложение не-
известен бизнесмен, мениджър 
в чужди компании. Втората сила 
ГерБ също не може да състави 
кабинет, някои отказват да пре-
говарят с нея.

ноември 2021-ва - победи-
тел ПП с 67 депутатски места. 
съставят коалиция, за пръв път 
е постигнато разбирателство 
между БсП и т.нар. насипно 
дясно, заедно с новите партии, 
с по-важна цел - да демонтират 
мафиотската власт.

така с надежда започна 2022 
г. Правителството започна бавно 
"изчегъртване". Защо бавно? За-
щото не може бързо, Борисов е 
окопал

по всички етажи на 
държавната йерархия 

лично верни хора и марионетки 
на ГерБ, които саботираха вся-
ко действие на правителството.

и така срещу коалицията за-
валяха лъжи от медиите. телеви-
зиите нападнаха правителството 
от първия ден, не му оставиха 
толеранс от 100 дни.

През март арестуваха Бори-
сов за 24 часа, без никаква под-
крепа от прокуратурата, по Зако-
на за МВр. на другия ден беше 
освободен. имаше разочаровани 
- нищо не направило това прави-
телство, само шум. наказателно 
производство се води от про-
куратура, не от изпълнителна 
власт, но у нас толкова е правна-
та грамотност. 

след ареста имаше и упла-
шени, които хукнаха да прех-
върлят имоти, да теглят пари, 
да си вадят болнични, за да се 
предпазят от арест. Арестът 
свали маските на телевизиите, 
на много коментатори и поли-
тици, които се хвърлиха да за-
щитават Борисов. и показа, че 
подкрепата за него е мижава - 
рехав протест пред полицията, 
но мощен от медиите.

итн излезе от коалицията 
след няма и половин година. 
и заедно с ГерБ, дПс и "Въз-
раждане" събориха правител-
ството.
Слави Трифонов излъга 

избирателите си

поне повечето от тях, които 
очакваха "изчегъртване", по 
неговия израз, а той влезе в 
сговор с ГерБ и изчегърта пра-
вителството. итн се оказа част 
от задкулисието, с което уж се 
бори. Лансира един офшорен 
ковчежник, участвал в схеми 

на банката си "гнила ябълка", 
за шеф на БнБ. излъга и за пар-
тийните субсидии, които уж 
искаше да премахне, а парти-
ята му не ги отказа. Всъщност 
самото му искане за тяхното 
премахване е популистка лъжа. 
В рамките на година и няколко 
месеца, от победители в избо-
ри, итн и слави трифонов из-
паднаха извън парламента. итн 
танцува едно лято.

Президентът  
Радев излъга 

избирателите си

поне повечето от тях, които ви-
дяха в него вдигнат юмрук сре-
щу мафиотската власт. Влезе в 
синхрон с Борисов, заедно на-
паднаха правителството. Заедно 
лъжеха, че то създало хаос, спря-
ло евтиния руски газ, купило 
скъп, обрича ни на глад и студ, 
и т.н. 

дойде служебно правител-
ство, което продължи с лъжите, 
като подготовка за победа на 
Борисов на изборите. служеб-

ният кабинет създаде кризисен 
щаб - голяма лъжа. Защото не 
възстанови доставките от "Газ-
пром". Оказа се, че "Газпром" 
ги е спрял, а не правителството. 
служебното правителство ку-
пуваше пак оттам, откъдето и 
предишното правителство. Бор-
совите цени на газа паднаха и се 
оказа, че няма да умрем от глад 
и студ. и сега пред нова година 
шефът на кеВр обяви, че няма 
да вдигат цените на ток и парно. 
Оказва се, че страшно ни лъгаха 
и плашеха, и сега се представят 
за спасители.

кабинетът на Гълъб донев 
(и президентът) започна да връ-
ща хора на ГерБ на ключови 
позиции.
Планът стана ясен още 

преди изборите 

ГерБ да спечелят, след 
мощна медийна и президентска 
подкрепа, да вкарат измислена-
та партия "Български възход" в 
парламента и да направят коали-
ция с дПс. но им излязоха кри-

ви сметките.
Октомври 2022 г. ГерБ спе-

чели изборите с 67 депутати. 
"Български възход" се предста-
ви мижаво с 12 депутати. след 
като президентът тупа топката 
два месеца, преди да даде ман-
дат, ГерБ пак не можа да със-
тави правителство, предлагайки 
за премиер професор хирург от 
"Пирогов". уж е първа полити-
ческа сила, но вече четири пъти 
никой не иска да прави коалиция 
и правителство с тази партия. 
Освен дПс и "Български въз-
ход" след последните избори.

Борисов се самообяви за бъл-
гарският Меси. но не смее да се 
кандидатира за премиер. и няма 
шансове, дори да се кандидати-
ра. става все по-ясно, че

политическата  
криза в България 

се казва Бойко Борисов. 
А помни ли някой преди из-

борите през април и юли 2021 г. 
как повтаряха като папагали: "е, 
добре де, като падне Борисов, 
кой ще дойде?". с надежда, че 
може да продължи 12-годишно-
то му управление. надежда вся-
ка оставете, Борисов няма да се 
върне нито на бял, нито на зелен 
кон.

През новата година пак ще 
има избори, дали напролет, или 
наесен, но е неизбежно. и дори 
да добутат ГерБ пак до първа 
политическа сила, Борисов няма 
шанс за премиер, едва ли и дПс 
ще го подкрепи като кандидат. 
А за "Български възход" не е си-
гурно дали втори път ще влезе в 
парламента.

няма нов политически су-
бект. Щом се появи такъв, т.нар. 
партии на статуквото ГерБ и 
дПс хвърлят върху него цялата 
си медийна мощ.

работата е, че всичко това 
става все по-видимо. Можеш 
непрекъснато да лъжеш в поли-
тиката, но няма как да ти вярват 
непрекъснато.

Отиде си година на лъжата, 
идва отрезвяване
Борисовнямашансдасевърне

  �
Иван БАКАЛОВ, e-vestnik

Снимкаe-vestnik
Момент от протеста в подкрепа 
на правителството, 22 юни 2022 г. 
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дефектът в законодател-
ството за борба против коруп-
цията у нас, първоначално в 
наказателния кодекс от вре-
мето на нрБ, останал и в на-
чалните години на т.нар. пре-
ход след 10 ноември 1989 г., 
включително и на най-новата 
нормативна база, е, че липс-
ва материалният интерес на 
евентуалните осведомители 
за корупция и за ощетяване на 
държавата.

не такава е практиката в 
редица държави, включител-
но в саЩ. Всъщност идеята 
за парично възнаграждение 
на “доносник-тръбачите” (от 
англ. глагол whistle - “донос-
нича” в жаргонно значение, и 
blower - “тръбач”) произхож-
да от Великобритания през 
далечната 1318 г. Тогава крал 
едуард II предлага една трета 
от глобата да се изплаща на 
relator-а (какъвто е правният 
термин), т.е. на човека, доне-
съл за извършено стопанско 
престъпление, което е ощети-
ло кралската хазна. В случай, 
че релейторът заведе дело сре-
щу държавните чиновници, 
които са злоупотребили в своя 
полза.

През 1540 г. в закон срещу 
корупцията при съдебен спор 
и срещу практиката на под-
купване на съдии крал Хенри 
VIII постановява обикновени 
информатори да имат право 
да завеждат дела, когато става 
въпрос за претенции относно 
поземлена собственост. Този 
закон е все още в сила в ре-
публика ирландия, въпреки 
че през 1976 г. в англия той 
беше отменен. Правото на 
един обикновен информатор 
да води съдебно дело, кога-
то са засегнати интересите на 
Обединеното кралство, по-
късно е

пренесено  
в английската колония 

в новия свят. например в Ма-
сачузетс “глобите за измама 
при продажбата на хляб” да 
бъдат разпределяни една тре-

та за инспектора, който от-
крие измама. Подобни закони 
биха могли да бъдат открити 
в правните кодекси на Кънек-
тикът, ню Йорк, Вирджиния и 
северна Каролина.

Гражданската война в 
саЩ (1861-1865) е белязана 
с измами на всички нива на 
държавното управление, как-
то във федералните служби, 
така и в администрацията на 
въстаналата Конфедерация. 
По време на войната безскру-
пулни доставчици продават 
на армията на съюза грохна-
ли и немощни коне и мулета 
в лошо здравословно със-

тояние, дефектно оръжие и 
амуниции, както и гранясала 
храна, освен другите измам-
нически действия. ето защо 
Конгресът на саЩ одобрява 
Закон срещу фалшивите пре-
тенции. идеята на закона е, 
че който доставя стоки или 
извършва услуги на държава-
та, които не отговарят на зая-
вените количества и качество, 
носи наказателна отговор-
ност. Този закон влиза в сила 
на 2 март 1863 г. и понеже е 
приет по време на президент-
стването на Линкълн, е наре-
чен “Законът на Линкълн”. 
Законодателният акт налага 
отговорност на лицата или 
компаниите (най-често феде-
рални доставчици), които ма-
мят при участието си в изпъл-
нението на правителствени 
програми.

Важно е, че законът пред-
лага награда, наречена “qui 
tam обезпечаване”, която поз-
волява на гражданите да за-
веждат дела от името на дър-
жавата и да им бъде заплащан 
процент от възстановената 
сума. Qui tam е абревиатура от 
латинската правна фраза “qui 
tam pro domino rege quam pro 

se ipco in hac parte sequitur” - 
“този, който започне дело в 
полза на нашия господар кра-
ля, както и за самия себе си”.

В процеса “qui tam” граж-
даните, иницииращи съдебни 
дела, са наричани relator (ре-
латор) - “доносник” за сто-
панско престъпление. Qui tam 
релаторите са с признати час-
тично прехвърлени от страна 
на правителството права за 
завеждане на дела.

За военните разходи по 
време на Втората световна 
война прокурорите изчакват, 
докато Министерството на 
правосъдието инициира съ-

дебно дело, и след това ведна-
га започват граждански дела 
на основание на Закона срещу 
фалшивите претенции (ЗФП) 
- практика, наречена по онова 
време “паразитна”. В Конгре-
са се появяват настроения да 
бъде отменен ЗФП, но е реше-
но, вместо премахването на 
закона, само да бъде намален 
делът за награда на релатори-
те от възстановените загуби, 
понесени от държавата.

Законът търпи  
още една поправка 

през 1986 г., която отново се 
дължи на дела, свързани с во-
енните разходи. По време на 
осъществената от президента 
роналд рейгън програма за 
модернизиране на армията на 
саЩ бяха открити множе-
ство измами от военните дос-
тавчици. Затова и Конгресът 
ожесточава законодателство-
то според ЗФП.

Законът първоначално е 
прилаган по отношение на 
военни доставчици, но от 
последното десетилетие на 
миналия век акцентът се из-
мества към общественото 

здравеопазване, като 40% 
от възвърнатите средства са 
от различни мошеничества, 
свързани с двете най-големи 
държавни програми за здра-
веопазване - “Медикейд” и 
“Медикеър”. най-често сре-
щаните измами са извършва-
ни от големите американски 
фармацевтични компании.

Обикновено трикът е фир-
мата производител на даден 
медикамент незаконно да 
разширява в приложеното 
упътване обсега на неговото 
действие извън одобрения 
преди пускането му на паза-
ра. По този начин лекарите 

го предписват за по-широк 
кръг заболявания, отколкото 
е регламентиран от американ-
ската агенция за лекарствата 
и храните. После здравнооси-
гурителните каси изплащат 
направените от болниците и 
пациентите разходи за заку-
пуване на съответните коли-
чества от медикамента.

Когато обаче се намесят 
“доносниците-тръбачи”, след 
съответното разследване, фар-
мацевтичните компании биват 
санкционирани, като релато-
рите получават своя дял от 
глобата, платена от наруши-
телите. например през 2010 г. 
филиал на “джонсън & джон-
сън” се съгласи да изплати над 
81 млн. долара граждански и 
криминални глоби по дело в 
полза на агенцията за лекар-
ствата и храните, водено от 
двама “доносници-тръбачи”.

По подобни обвинения 
беше санкционирана и фарма-
цевтичната компания “Мерк” 
заради иницииране на свръх-
презапасяване на екипажи от 
войските на саЩ по време 
на войните в ирак и афганис-
тан. В изявление, обявено на 
3 януари 2012 г., компанията 

се съгласи за 31,9 млн. дола-
ра глоба, без обаче да признае 
официално своята вина. Въ-
преки това “доносникът-тръ-
бач” по делото джери Х. Бра-
ун получи 3,6 млн. долара.

От 2012 г. над 70% от 
всички инициирани федерал-
ни акции по ЗФП са започна-
ти от “доносници-тръбачи”. 
Правителството си възвръща 
38,9 млрд. долара от 1987 до 
2013 г. на основание на дела 
по Закона срещу фалшиви-
те претенции, от които 27,2 
млрд. долара са вследствие 
на qui tam, започнати от ре-
латори. През 2014 г. релато-
рите инициират над 700 дела 
на основание ЗФП. с дела на 
основание на Закона срещу 
фалшивите претенции само 
от 2009 г. досега федералното 
правителство си е възвърнало 
31,3 млрд. долара.

Защо в България не е в сила 
аналогичен закон, който да 

стимулира 
разкриването  

на измами 

включително и на укрити да-
нъци? Какво би могло да се 
случва, ако у нас бъдат въве-
дени Закон срещу фалшивите 
претенции (Законът на Лин-
кълн) и Закон за неверни да-
нъчни документи, подкрепени 
от материално стимулиране 
на “доносниците-тръбачи”? 
Вариантите са безчет. Меж-
ду тях е и наранената гордост 
на някоя съпруга, секретарка, 
служител, съдружник и т.н., 
разполагащи със секретна ин-
формация, от която могат да 
спечелят.

Като имаме предвид ця-
лостната далавераджийска об-
становка у нас, стига да бъдат 
приети такива два закона за 
противодействие на ощетява-
нето на държавата, с щедро 
материално стимулиране на 
“доносник-свирачите”, пред 
данъчни, финансови служби, 
прокуратура и др. ще се изви-
ят опашки.

и понеже българският 
(псевдо)елит, колкото е нагъл, 
е и не по-малко хитър как да 
мами суверена, посмъртно няма 
да си сложи таралеж в гащите.

Както е прозрял Томас 
джеферсън: “Големите вра-
гове на хората са престъпни-
ците и управниците, затова 
нека да вържем вторите с ве-
ригите на Конституцията, за 
да не се превърнат те в лега-
лизирана версия на първите”. 
Откъдето се налага изводът, 
че българският народ е из-
правен пред незаобиколима-
та дилема: или да продължи 
да бъде ограбван от (псевдо)
елита, или да наложи спра-
ведливи за неговите интере-
си закони.

Защо у нас не плащат 
за разкриване на корупция
ВСАЩ„доносник-тръбачите”получаватчастотглобитекатопаричновъзнаграждение

* Авторът е председател 
на УС на Асоциацията  

за борба против  
корупцията в България

  �
Славчо КЪНЧЕВ*



   култура 13
2023

сряда
4 януари

Мери Мутафчиева подготвя 
юбилейния си концерт -  
30 години на сцената

В края 
на миналата 
година Мери 
Мутафчиева 
п р е д с т а в и 
новия си син-
гъл “Говори 
ми”. “С Миро 
записвахме, 
експеримен-
тирахме с 
китари и гла-
сове, и много 
се забавлява-
хме с прословутата ми неспособност 
до последно да давам име на песните 
си. Имахме поне пет гениални идеи, 
които кръжаха в орбита... В крайна 
сметка той отсече: “Говори ми” 
ще е! Фразата “Спомен за нашето 
лято” също намери приложение, за-
щото проведохме няколко събития 
под този наслов - концерти, на ко-
ито хората имаха възможност да 
разкажат и своите спомени. Имаше 
микрофон за споделяне на истории, 
специално за публиката. Видеото 
пък показва съвсем друга действи-
телност. Кадрите са от пътешест-
вие в Лондон. И всичко това толкова 
много ми хареса, че се надявам да го 
превърна в традиция и всяка година 
да споделям различни спомени от 
лятото и да провеждам концерти с 
това име!”, сподели Мери. Сега вни-
манието й е заето с предстоящия й 
на 10 февруари юбилеен концерт в 
зала “България” - 30 години на сце-
ната, в който ще й гостуват любими 
колеги и приятели.

В „Кланът” съдбата  
събира двама братя и  
ги  превръща във врагове

СнимкаbTVMediaGroup

След безапелационния успех на 
румънския сериал “Влад”, БиТиВи 
започва излъчването на нова въл-
нуваща поредица от северната ни 
съседка. От 9 януари всяка делнична 
вечер от 21 ч. “Кланът” обещава да 
завладее зрителите със заплетен и 
непредсказуем сюжет, мащабни ек-
шън сцени и първокласен актьорски 
състав. Той проследява историята 
на двама братя, разделени в дет-
ството си, които се срещат отново 
след години, но като противници от 
двете страни на закона. Режисьор 
и сценарист е Ангел Дамиан, познат 
като Адриан от “Влад”. В главните 
роли са изгряващите звезди Денис 
Хангану и Мариан Олтяну - те вли-
зат в кожата на братята Тудор и 
Давид, които съдбата събира и пре-
връща във врагове. 

Акад.ЛЪЧЕЗАРТРАЙКОВ,
ректорнаМедицинския
университетвСофия
РОСЕНКИРИЛОВ,
бившнационалпофутбол
ХРИСТОШОПОВ,актьор

натозиденсародени

най-значимият румънски 
диригент днес - кристиан 
Мандеал, ще поведе на 12 яну-
ари софийската филхармония 
в първия концерт за 2023 г. 
солист на вечерта е виртуо-
зът светлин русев, който ще 
представи концерт за цигулка 
и оркестър 5 от Моцарт. Пуб-

ликата ще чуе още прочутата 
Моцартова увертюра от опе-
рата "Отвличане от сарая" и 
симфония 4 от Брамс. класи-
ческата програма с любими на 
публиката творби е подарък 
за почитателите на национал-
ния оркестър, научи дуМа 
от кремена николова-Флор, 

реклама и връзки с медиите на 
софийската филхармония.

номиниран сред 10-те 
най-влиятелни хора в румъ-
ния и отличен с най-високи-
те награди за своята дейност, 
кристиан Мандеал е диригент 
със завидна кариера. ученик 
на Херберт фон караян в Бер-
лин и серджу Челибидаке в 
Мюнхен, между 1987 и 2010 
г. е главен диригент и музика-
лен директор на Букурещката 
филхармония. дирижирал е 
прочути световни състави и 
солисти. участвал е в най-
престижни фестивали в роди-
ната си и по света. има огро-
мен репертоар с акцент върху 
музиката от ХIХ и ХХ век. 

след като печели първа 
награда в първото издание на 
широкоизвестния днес Меж-
дународен конкурс в сендай 
през май 2001 г., харизма-
тичният виртуоз на цигул-
ката светлин русев се радва 
на блестяща международна 

кариера, свързана с много 
от най-големите концертни 
зали по света. редовен гост-
солист е на оркестри от най-
висока класа. солира под 
палката на именити дириген-
ти. От 2000 г. ръководи и ди-
рижира ансамбли и оркестри 
в България, Франция, Полша, 
корея, япония и Швеция. 
Притежава изключително ши-
рок репертоар, вариращ от ба-
рока до съвременната музика 
и популярните жанрове.

три от най-добрите наши фолклор-
ни професионални състави - "тракия", 
"Пирин" и "родопа", ще разлюлеят 
зала 1 на ндк на 10 март. танцовият 
спектакъл "нощ на ансамблите 4" се 
завръща на сцената с вихрени танци, 
ритми и чудесно настроение. специ-
ално участие в него ще имат космиче-

ската Валя Балканска и неизменната й 
сценична половинка - гайдарят Петър 
янев. над 150 танцьори, музиканти и 
певци на сцената ще поднесат неповто-
римо, зрелищно изживяване за всички 
присъстващи в зала 1 на ндк. с нова, 
богата и разнообразна програма и след 
поредица спектакли през последните 

няколко години, "нощ на ансамбли-
те 4" обещава вълнуващо изживяване 
и емоции за феновете на българския 
фолклор в една единствена вечер. 

Всички закупени вече билети (за 
отложения концерт от 17 май 2022 г.) 
важат без презаверка, уточняват орга-
низаторите.

СнимкаMarcoborGGreVe

Светлин Русев

СнимкаСофийСкафилхармония

Маестро Кристиан Мандеал

Над 150 танцьори, музиканти и певци 
участват в четвъртата „Нощ на ансамблите”

Светлин Русев и Кристиан Мандеал 
гостуват на Софийската филхармония

само ден остава до голямото начало 
на един от най-очакваните телевизион-
ни проекти - най-новия сериал на Бнт 
"Вина". той започва да се излъчва от  
5 януари и обещава да завладее изцяло 
още от самото начало, съобщават про-
дуцентите. Всеки четвъртък в 21 ч. ефи-
рът на Бнт 1 ще е запазена територия за 
12-серийната семейна драма, в която се 
преплитат две основни теми - за виното 
и за вината, която човек изпитва в раз-
лични ситуации в своя живот. "Вина" е 
част от филмопроизводството на Бнт, 
режисьор е Виктор Божинов, а сценари-
сти - нели димитрова, Ваня николова и 
Екатерина николова. 

В центъра на сюжета във "Вина" е 

Филип (в ролята е Владимир Зомбори), 
който се завръща от америка, за да про-
даде винарната на починалия си вуйчо. 
Бизнесът, който наследява обаче, се 
оказва в тежко състояние - с много на-
трупани дългове, недоволни служители 
и тонове залежало вино. историята ни 
среща и с талантливата и фанатично 
отдадена на работата си млада енолож-
ка Елина (в ролята е Елена телбис) и 
скрития съдружник андрей (в ролята 
е Михаил Билалов), който саботира ра-
ботата на винарната в името на личната 
облага. и докато Филип заедно с Елина 
и други свои съмишленици се опитва да 
възроди винарната и да опази целостта 
на своето семейство, наяве започват да 

излизат тъмни тайни от миналото, а ге-
роите се борят, всеки по свой начин, с 
горчивото чувство за вина...

"Вина" е история за общочовеш-
ките теми като премълчаната в мина-
лото истина, която капка по капка си 
проправя път към настоящето, любо-
вта и изневярата, от която никой не е 
застрахован. В сериала зрителите ще 
се срещнат и с несломимия вътрешен 
порив да създаваш, оставяйки след 
себе си следа, изконния дълг към се-
мейството и уважението към труда на 
предците, но и с неутолимото желание 
за власт и пари, със скритото лице на 
бизнеса и пристъпването на морални-
те граници.

Елена Телбис и Владимир Зомбори

СнмкиБнТ

Режисьорът Виктор Божинов
Герасим Георгиев-Геро 
и Владимир Зомбори

Сериалът „Вина” тръгва 
на 5 януари по БНТ 1
мръснитетайни,любовтаиизневяратасепреплитатснесломимия
вътрешенпоривдасъздавашв12-серийнатасемейнадрама

СнимкафейСБук

накратко
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хороскоп

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

днес четвъртък петък събота

променливо променливо променливо променливо

максимални максимални максимални максимални

православенкалендар

00.10„нашиятследобедсБСТв“

/п/

01.20„Контра“/п/

02.15„Заисториятасвободно“/п/

03.10„Дискусионенклуб“/п/

04.10„Думатаеваша“/п/

05.10Документаленфилм

05.40„нашиятследобедсБСТв“

/п/

06.50музикаленантракт

07.20„Актуалноотденя“/п/

07.55„ляваполитика“/п/

09.00„Студиоикономика“/п/

10.00Твпазар

10.20Документаленфилм

10.50Твпазар

11.10музикаленантракт

11.40„Хубаваси,татковино“

12.10Твпазар

12.45„обществоикултура“/п/

13.45Твпазар

14.00„нашиятследобедсБСТв“

15.30новини

16.00Документаленфилм

16.30 „Думата е ваша“ - открита

линия

17.30Твпазар

17.45музикаленантракт

18.10Твпазар

18.30новини-централнаемисия

19.15„Актуалноотденя“

20.00„Заисториятасвободно“

21.00„Контра“/п/

22.00 новини - централна еми-

сия/п/

22.30„Актуалноотденя“/п/

23.10„Заисториятасвободно“/п/

овен

рак

телец

лъв

БлИЗнацИ

дева

веЗнИ

коЗИрог

скорпИон

водолей

стрелец

рИБИ

10
oC 13

oC 11
oC 9

0C

06.00“васкодаГамаотселорупча”
-детскитвфилм/3серия/

06.55 Денят започва - сутрешен
блоксХристинаХристоваи
Симеониванов

09.20 100% будни - сутрешно то-
кшоу с мария Андонова и
СтефанА.Щерев

11.00 Култура.БГ - предаване за
културасДимитърСтоянович

12.00 посветаиунас
12.25 новининатурскиезик
12.35 малкиистории
12.45 Телепазаренпрозорец
13.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу/п/
14.00 Телепазаренпрозорец
14.15 “Бу-Бум - дългият път към

дома”-анимационенфилм
14.45 “Семействотонаджиновете”

-анимационенфилм
15.10 “Звезденпрах”-твфилм
15.30 Фестивалнаанимационното

кино:“Щастливбанан”-ани-
мационенфилм

15.45 Телепазаренпрозорец
16.00 Бързо,лесно,вкусно
16.30 “Бай Ганьо на гости” - тв

филм/2епизод/
17.00 “Английският съсед” - тв

филм/2серия/
18.00 посветаиунас
18.30 още от деня - коментарно

предаване
19.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу
20.00 посветаиунас
20.45 Спортниновини
21.00 музикабезкрай
22.00 “Колекция “Кадифе” - тв

филм/2епизод/(12)
23.00 посветаиунас
23.25 “повратна точка” - тв филм

/2епизод/(16)
00.20 БнТпредставя-Стоянкаму-

тафова:Геройнамегдана/п/
01.20 100% будни - сутрешно то-

кшоу с мария Андонова и
СтефанА.Щерев/п/

02.55 Култура.БГ - предаване за
културасДимитърСтоянович

03.55 “Звезденпрах”-твфилм/п/
04.20 посветаиунас/пот20.00ч./

06.00 “ДаживеекралДжулиън!”
- анимация, сериал, с.3
еп.15

06.30„лицевлице”/п./-публици-
стичнопредаване

07.00„Тазисутрин“-информаци-
онно предаване с водещ
ЗлатимирЙочев

09.30„предиобед“-токшоусво-
дещиДесиславаСтоянова
иАлександърКадиев

12.00 bTV новините - обедна
емисия

12.40„Комицитеиприятели“/п./-
комедийношоу

13.30 „Стани богат“ /п./ - куиз
шоу

14.30„огледаленсвят”-сериал
15.30 премиера: „обещание“ -

сериал,с.4
17.00bTVновините
17.30 „лице в лице“ - публици-

стично предаване с воде-
щаЦветанкаризова

18.00 „Станибогат“ - куизшоус
водещмихаилБилалов

19.00 bTV новините - централна
емисия

20.00премиера:„опасноизкуше-
ние“-сериал,с.4еп.75,76

22.00„Скъпинаследници“-сери-
ал,еп.88

23.00bTVновините-къснаеми-
сия

23.30 „опасни улици” - сериал,
с.15

01.20„Катонакино“-предаване
закино

01.30 „Дъ Шоуто“ - комедийно
шоу,еп.3

02.10bTVновините/п./
02.40„предиобед”/п./-токшоу
04.35 „огледален свят” /п./ - се-

риал
05.30„ДъШоуто“/п./

05.00новини

05.10“огън,водаимеднитръби”

-филм

05.55 “особености на национал-

ния лов в зимния период”

-филм

07.10Телеканал“Доброутро”

09.00новини(съссубтитри)

09.15“Животътнасвоите”

10.05“ЗаУют”

11.00новини(съссубтитри)

11.15 “видяхте ли видеото”? но-

вогодишенепизод

12.00“Готвачинаколела”.пълна

версия

12.55Светлананемоляева.Ста-

раехме се да се пазим

единдруг

13.45“Дядомраз”-филм

15.10 “Десет малки негърчета” -

филм

17.00 вечерни новини (със суб-

титри)

17.15 “Десет малки негърчета” -

филм

18.00Фантастика

20.00 време - информационна

програма

20.30“мажор”-новисерии,еп.3

21.20“Довечера”

23.15подкаст.лаб

03.00 време - информационна

програма

03.30“мажор”-новисерии,еп.3

04.20“Златнитерога”-филм

Неспокойни и раздразни-
телни сте. Вгледайте се в 
себе си, за да разберете и 
другите наоколо. 

Може да се почувствате 
обидени или наранени от 
любимия. Не се затваряй-
те, усмихвайте се.

Няма да ви се мърда мно-
го навън, но е добре да го 
направите. Кратко пъту-
ване може да помогне.

Другите ще са готови на 
жертви заради вас. Не спе-
кулирайте с това, а уважа-
вайте чувствата им.

На гребена на вълната 
сте, любовта ще ви дава 
крила, а и изненадите те-
първа предстоят.

Всичко ще става на по-
бързи обороти. Ключът 
към успеха е във вас, повяр-
вайте си и действайте. 

Ще сте в супер форма. 
Дръжте се приятелски 
с всички, а после нещата 
сами ще се подредят.

С рутината си ще от-
хвърляте задачите, дори 
без да се впечатлявате 
от суетата на околните.

Направете нещо смело, 
дори с риск да ви нарекат 
безотговорни, но ще спе-
челите уважение.

Готови сте да се борите 
за любимия, каквото и да 
ви струва. Но добре об-
мислете действията си.

Всичко може да тръгне 
от най-обикновен спор, но 
да ви доведе до доста нео-
чаквани прозрения.

Не се чувствайте виновни 
за грешките на другите. 
За вас късметът ще рабо-
ти успешно.

скръбнивести

въЗпоМИнанИе
Измина 1 година от смъртта на нашата 

любима и прекрасна майка

светла петрова 
вранЧева

02.12.1934 г. - 01.01.2022 г.
измина една тежка и мъчителна година без 

нашата любяща и грижовна майка. скърбим за 
тебе. Ти винаги ще си с нас.

нека всички, които я познаваха, си спомнят 
за нея!

поклон пред светлата й памет!

                                      От семейството

Мили мамо и татко, обичаме ви и ви помним! 

Семейство Първанови 

въЗпоМИнанИе

28 годИнИ без и      17 годИнИ без

костадИн
ангелов

 гУлев 

МарИйка
георгИева 

гУлева

Св. евангелист лука
разказва, че Господ иисус
Христососвендванадесетте
Си ученици, които вървели
подирнего,избралощесе-
демдесет други, които раз-
пратил по градове и села
дапроповядватсловотому.
Тойимдалсиладавършат
чудеса като доказателство
напроповядванатаистинаи
поръчалданесегрижатза
житейскитесипотребности,
защотоБогнямадагиоста-
ви, а всичкото си внимание
дасъсредоточатвтова-да
призовават човеците към
веченживот.

подир възнесението на
Господа светите апостоли
билиукрепенисблагодатта
на Св. Дух в деня петде-
сетницаитръгналиусърдно
да продължат делото, кое-
то Христос им завещал. Те
обиколили градове и села
на обширната римска им-

перия, като проповядвали
навсякъде Словото Божие
и кръщавали повярвалите.
и, разбира се, трябвало да
претърпят много беди и го-
нения: евреи и езичници
се въоръжили против тях,
затваряли ги в тъмници,
предавали ги на мъчения и
мъченическа смърт, но те
всичкопонасялистърпение
итвърдост.

Църкватапочитана4януарисъборнасв.70апосто-
ли.прпмчконуфрийГабровски.преп.теоктист
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Футбол
по Диема спорт
21.45 лийдс - уест Хем

по Диема спорт 2
22.00 Кристъл Палас - тотнъм

по Диема спорт 3
20.00 ПАоК - Арис
22.00 Астън Вила - уулвърхемптън
 

по ринг
13.30 Сасуоло - Сампдория
15.30 торино - Верона
17.30 лече - лацио
19.30 Кремонезе - Ювентус

по макс спорт 3
13.30 Салернитана - Милан
15.30 Специя - Аталанта
17.30 Рома - болоня
21.45 Интер - Наполи

по Бнт 3
СКИ
16.30 и 19.35 СК в Гармиш 
(слалом, мъже)

по евроспорт 1
13.30 и 17.40 СК в Загреб 
(слалом, жени)

по Диема спорт 2
бАСКетбол
20.00 Сарагоса - Рио бреоган

по макс спорт 1
теНИС
8.30 и 11.30 “Юнайтед Къп”

Гледайте

Кристиано роналдо избра парите на арабите. Петкратният но-

сител на “Златната топка” започна с ал-насър (сарабия), като 
подписа за 500 млн. евро, които ще вземе за 2,5 години. Така слав-

ната кариера на португалеца приключи, защото в тази страна тра-

диции във футбола няма. 
Все пак в сделката между португалската легенда и саудитския 

тим има клауза, в която той може да бъде преотстъпен в нюкасъл, 
ако “свраките” се класират за Шампионската лига. английският 
тим е собственост на държавния инвестиционен фонд на саудит-

ска арабия. Към момента северняците са трети в класирането на 
Висшата лига, а Кристиано не крие желанието си отново да играе 
в най-силния клубен турнир на Европа.

роналдо може да дебютира още утре, когато новият му тим 
има мач с ал-Таее.

александър Везенков удължи дого-

вора си с Олимпиакос. Българската звез-
да на баскетбола ще остане при гърците 
до лятото на 2025 г. избраният за “спор-

тист на годината” у нас 27-годишен на-

ционал все пак може да си тръгне от Пи-

рея, ако получи добра оферта от нБа.
“Всичко започна като една страхот-

на възможност. Бързо се превърна в мой 
дом и сега може да се смята за част от 
мен и за място, на което принадлежа. 
искам да благодаря на президентите 
на Олимпиакос, на моите треньори, съ-

отборници и на цялата организация за 
доверието. специални благодарности на 
моето семейство и приятели, които вина-

ги са до мен и ме карат да надскачам себе 
си. искам също да благодаря на нашите 

страхотни фенове за подкрепата. Про-

дължаваме с усилен труд и смирение да 
постигаме целите си”, обяви саша.

синът на сашо Везенков се пред-

ставя забележително и е безспорният 
лидер на Олимпиакос. Благодарение на 
страхотната си форма българинът беше 
избран за най-полезен играч (MVP) на 
Евролигата за ноември.

Везенков триумфира категорич-

но за “спортист на годината”. 65-ото 
издание на анкетата, организирана от 
“нове холдинг” на Васил Божков, мина 
без церемония.

Везенков събра 986 точки в допит-

ването, в което се включиха 102-ма 
спортни журналисти от 40 печатни и 
електронни медии. Подгласникът му 

Кирил Милов (борба) остана на 364 
т. назад, а третият - скиорът алберт 
Попов, е с 558 т. следват: стилияна 
николова (художествена гимнастика) 
- 524 т., пред Едмонд назарян (бор-

ба) - 432, севда асенова (бокс) - 371, 
александър николов (волейбол) - 
319, Боряна Калейн (худ. гимнастика) 
- 195, Карлос насар (вдигане на теже-

сти) - 190, и Пламена Миткова (лека 
атлетика) - 189 т.

ансамбълът по художествена гим-

настика е №1 в категорията “Отбор на 
годината”.

Треньор №1 е Весела димитрова 
(худ. гимнастика) - 160, пред иван ива-

нов (вдигане тежести) и Братан Ценов 
(борба, кл. стил) - с по 36 т.

светът изпрати Пеле към 
последния му път. Кралят на 
футбола си отиде на 82-го-

дишна възраст, след като не 
успя да се пребори с рака. Ле-

гендата на световния футбол 
бе погребан във вертикалния 
гробищен парк “некрополе 
Екуменика” в сантос. Три-

кратният световен шампион 
лично е закупил парцела в 
гробището преди 20 години, 
като е избрал място на деве-

тия етаж, тъй като баща му 
дондиньо е играл с №9. Гро-

бът на легендата “гледа” към 
“Вила Белмиро” - клубното 
игрище на сантос, където 
Пеле прекарва голяма част от 
кариерата си.

Бразилецът беше погребан 
в тесен семеен кръг, а преди 
това 24 часа тялото му беше 
изложено на стадиона на сан-

тос, където хиляди се сбогува-

ха с Краля на футбола.
на поклонението при-

съства и президентът на 
ФиФа джани инфантино, 
който поиска от всяка стра-

на в света да кръсти свой 
стадион на името на Пеле.

станаха ясни и последни-

те думи на бразилеца. разкри 
ги сестра му Мария Лусия.

“Бях при него на 21 де-

кември. Беше спокоен, по-

говорихме си малко, но вече 
разбрах, че усеща, знае, 
че ще си тръгне. Той беше 
много верен, каза: “Всичко 
е в ръцете на Господ”. и аз 
му казах: “Вярно е, той знае 
кога е дошло времето”, обя-

ви Мария Лусия.

Председателят на Българската федерация по ръгби атанас 
Зафиров получи ценен приз. Той беше награден за дейността и 
работата му по развитието и утвърждаването на играта в Европа. 
Зафиров, който е и зам.-председател на БсП, заслужи сребърен 
медал за заслуги на Rugby Europe. на 104-тото заседание на Ге-

нералната асамблея на организацията в Париж атанас Зафиров 
беше награден от президента на европейската федерация Октави-

ан Морариу. “Това е голяма чест за мен. Посвещавам тази награ-

да на всички състезатели, треньори, на спонсорите на отбора, на 
моите колеги от федерацията, на верните ни фенове. Тя е за тях! 
Това е престиж не само за нас, а и за цялата ни държава. Казаха се 
много добри думи за България и съм горд, че шефовете на евро-

пейските федерации виждат и оценяват огромния скок в развитие-

то на българското ръгби в международен план”, заяви Зафиров. За 
федерацията миналата година беше историческа, защото мъжкият 
ни национален отбор спечели всичките си мачове.

Роналдо избра милионите 
на арабите от Ал-Насър 

Кристиано Роналдо и семейството му бяха посрещнати от деца на летище в Рияд,  
което е само за членове на кралското семейство и политически лидери

Везенков преподписа 
с Олимпиакос
БаскетболистътеиСпортист№1наБългария

СнимкаБТа

Над 150 000 души, включително президентът на бразилия  
луис Инасио лула да Силва, изпратиха легендата Пеле

Атанас Зафиров с медал 
за заслуги в ръгбито

Атанас Зафиров (вляво) получи медал 
за заслуги от президента на европейската 
федерация по ръгби октавиан Морариу

Светът изпрати Пеле


